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Starszy Brat 
Starsza Siostra
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* chce być dla kogoś ważna, 

chce dać coś innym (czas,
uwagę, umiejętności),

chce spróbow ać czegoś 
nowego dla siebie,

chce zdobyć nowe umiejęt
ności i doświadczenie,
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Dni Kultury 
Chrześcijańskiej

Sołtysi wybrani 
Sprawozdanie z zebrań 

wiejskichPatronem medialnym 
programu 

Starszy Brat 
Starsza Siostra
we

Starszy Brat -  Starsza Siostra

Pakawie 
^arek Mikuła

Głuchowo 
Czesław Judek

Stróżki
Antoni Chojan

Nowi sołtysi 2003/2006

Cmachowo 
Janusz Szulc

Nowa
kanalizacja

Wymieniamy
dokumenty

Historia wronieckie 
klasztoru spisana prz 

Wojciecha Piechotę (cz

Dni Otwarte we wroniecku 
placówkach oświatowyi

Hala sportowa 
przy wronieckim 

gimnzajum - plany
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Od pierwszego dnia wiosny

WIELKA PROMOCJA

dwuosobowa 
WYCIECZKA do tunezji

ZBIERAJ PUNKTY 

ODBIERAJ NAGRODY

nagroda głjo

ZYSKUJESNA NASZEJ STACJI PALIW
Pragniemy poinformować, że oprócz obecnej promocji oferujemy także:



Walne TMZW
Po raz kolejny przy sporej frekwencji odbyło się wal
ne zebranie członków Towarzystwa Miłośników Zie
mi Wronieckiej. Jak zwykle nie zawiedli najwytrwalsi 
członkowie. Oprócz sprawozdań rocznych znalazły się 
życzenia dla pań z okzaji 8 marca.

Nie stety, nie zabrakło smutnych chwil - gdy polityka 
po raz kolejny chciała wkroczyć w szeregi... Co z tego 
wynikło proszę poszukać wewnątrz numeru. G.K.

Bogdan Tomczak - twórci 
Muzeum Regionalneg*

Założyciel TMZW  - Mafian Radom) 
może być dumny, źe TMZW  y 2C| 
iroku obchodzić będzie 30-is£w»

Wraca do zdrowia po 
kilku miesiącach cho
roby prezes OSP Wron
ki Czesław Jądrzyk.

Druh Czesław 
Jądrzyk pozdrawia!

Druh Czesław  pełen 
optym izm u patrzy w 
przyszłość. Stwierdza, 
że musi trzymać rękę 
na pu ls ie , bo m oże 
rozproszyć się dorobek 
Jego całego życia. Też 
tak myślę, Prezesie - 
jedyny prawdziwy Przy
ja c ie lu  m łodz ieży, 
Chęchaczy i orkiestry 
w tej jednostce!

Konkurs historyczny...
pod czujny*11 
ok iem  Pa° 
Magdy Chnj' 
ściel i Sta0'" 
s ław y  P °c, 
o d b y ł sl* 
w S P - 1  *  
Wronkach. 
M ło d z i® ?  
z klas IV- ' 
zaskoczy*3 
ilośc ią  zg*oh 
s z o n y c 
uczestnik05 
nawet or9a. 
nizatorki- 
cieszy!

Idzie wiosna!!!

Skąd wiemy? 

Ano mamy swo
je kontakty, poza 
tym  w y s ta rc z y  
spojrzeć na zdję
cia obok: dziew
czyn y  ch ę tn ie j 
p o ka zu ją  b rz u 
chy (m imo trzy
m ającego nadal 
mrozu), a chłop
cy wylegli na bo
iska  lub  fra g 
m en ty  n ie do 
końca  za b u d o 
w ane , by g rać  
w piłkę.

Wszystkim życzy
my dużo słońca, 
bo w ów cza s  
św iat je s t jakby 
inny, lepszy...



AKTUALNOŚCI
Program 

XII Dni Kultury 
Chrześcijańskiej 

Piątek 21.03.
19.00 -  Kościół Franciszkanów: Koncert 
Krzysztofa Wilkusa (organy) oraz Bernar
da Stielera (skrzypce).

Sobota 22. 03.
18,0.0- Sala Rycerska Muzeum Regio
nalnego: Promocja książki Pana Jerze
go Grupińskiego „Imię Twoje” oraz in
nych tomików Autora

19-30 - Kościół Franciszkanów: Sylwet
kę bł. Urszuli Ledóchowskiej przedsta
wią Siostry Urszulanki z Pniew, a następ
nie rozpocznie się czuwanie modlitew
ne Odnowy w Duchu Świętym, które za
kończy się Mszą św. Gościem spotka
nia będzie zespół wspólnoty „M iłosier
dzie Boże” z Poznania.

Niedziela 23. 03.
11.30 -  Kościół Franciszkanów: Występ 
chóru im. Wacława z Szamotuł.

17.00 -  Kościół Franciszkanów: Koncert 
Chóru Uniwersytetu im. A. Mickiewicza 
z Poznania.

DYŻURY REDAKCYJNE
Jeśli macie Państwo coś, czym chcielibyście się pochwalić, 

o chcielibyście zganić, o coś zapytać lub po prostu przyjść
porozmawiać - zapraszamy!

w  Każdy wtorek L piątek w godz. 10,oo - 12,oo
w siedzibie TMZW ul. Szkona 2 (budynek muzeum - 1 piętro) 

dyżury pełnić będą członkowie TMZW.
Osobą odpowiedzialną jest pani Ela Kurczewska.

I T  M  Z W

WRONKI
1279
197*J

W Y C IE C ZK A  DO P O ZN A N IA
Zgodnie z postanowieniami Walnego Zebrania 

spotkania wszystkich członków TMZW odbywać się 
będą raz w miesiącu.

W sobotę 12 kwietnia wyjeżdżamy do Poznania.
W programie moc atrakcji (o nich za tydzień). 

Wyjazd jest nieodpłatny. Należy się jednak zgłosić 
wcześniej telefonicznie.

Zapraszamy członków i sympatyków TMZW! 
_________________________________________________ J

SPOTKANIE
Członków i kandydatów na członków 

sekcji historycznej TMZW 
odbędzie się 28 marca 2003 r. w piątek 

o godz. 18.oo w Sali Rycerskiej 
Muzeum Regionalnego.

W programie omówienie planu pracy.
Zapraszam. Przewodniczący 

<___________________________________/

SPOTKANIE
Członków i kandydatów na członków 

sekcji kulturalnej TMZW 
odbędzie się 28 marca 2003 r. w piątek 

o godz. 18.oo w Sali Rycerskiej 
Muzeum Regionalnego.

W programie omówienie planu pracy.
Zapraszam Przewodnicząca 

\ ____________________________________/

Wycieczka
Wilno- Ko "no- Szawle- Troki 

Termin: 11-I5 czerwca 2003 
Cena: 600zł

Organizator: parafia św. Krzyża
1 św. Mikołaja w Biezdrowie 

bliższych informacji udziela 
ks- Mariusz Małecki- tel. 0601 64 39 79

V-------------------------- ------------------------/

WYSTAWA PRAC 
„FIDLA”

Wszystkich, którzy są 
w posiadaniu jakichkolwiek prac 

Tadeusza Kwaśniewskiego 
proszę o kontakt: tel.: 254 15 54 

lub 0 - 609 209 379 
(ewentualnie z muzeum)

TELEFONY 
Kontaktowe 
Redakcji WS

0- 501 467 452 - Grażyna K.
254 01 36 - TMZW 
254 01 33 - muzeum

"'ronieckie 
sprawy •  

■r. ■

Weź Wronieckie Sprawy 
w swoje ręce!

Nie podoba Ci się nasz tygodnik? Sądzisz, że łatwo zdobyć 
aktualne tematy? Wydaje Ci się, że zrobisz to lepiej? 

Świetnie! Przyjdź do siedziby wydawcy - 
TMZW (adres w stopce redakcyjnej)

Każdy może zostać korespondentem lokalnej gazety 
każdy, kto nie liczy na zarobek.

Wszystkich z zacięciem reporterskim zapraszamy 
do współpracy. Tematy leżą na ulicy...

Harmonogram 
zebrań wiejskich

wybory sołtysów
C h ° j n o  B ł o t a  2 4  r 

r . J 8 . 0 0  D .  K u l t .  
l  h f l j n o  M ł y n  2 4 .  n

1 8 . 0 0  D .  K u l t .

f  Wroniecka Telewizja Kablowa^
spełnia Twoje oczekiwania

- multimedialna sieć kablowa
- cyfrowa jakość obrazu
- programy TV stereo NICAM
- program lokalny

Firma RONI -  Wronki, Plac Wolności 2a 
w tel.254 11 16 ronisat@poczta.onet.pl

254 16 16 - reklamy

W ostatnich dniach marca

urodziny
obchodzą nasi Członkowie: 

Marian Krystofiak (23) 

Radosław Fowie (26)

Roman Pomianowski (27) 

Lucyna Andrejczuk (29)
Z serdecznymi życzeniami dedykuje
my Im myśl Jerzego Broszkiewicza

„Geniusz je s t w gruncie rzeczy 

tylko

zaharowanym  

talentem" 

Zarząd TMZW



Z działalności Koła PSD we Wronkach 
za lata 2000-2002

W szyscy mamy ten sam problem oso
bisty, medyczny, społeczny. Nazywa się 
cukrzyca. Wspólnie łatwiej ją  pokonać, 
łatwiej nauczyć się z nią żyć. Dlatego bio- 
rąc przykład z istniejących już ogniw Pol
sk iego  S to w a rzysze n ia  D iabe tyków  
stworzyliśmy na terenie Miasta i Gminy 
W ronki o rgan izac ję  sam opom ocow ą. 
W raz z grupą 32 osób 2 października 
2000 roku założyliśmy Koło Diabetyków 
we W ronkach. W dniu dzisiejszym nie 
ma już z nami 2 członków z grupy założy
cielskiej, choroba skróciła ich życie. 
Wspólnie wybraliśmy Zarząd Koła, Ko
misję Rewizyjną, Sąd Koleżeński.
Do Zarządu zostali wybrani:
Prezes -  Gabriela Kabacińska, z-ca pre
zesa Eugeniusz Francuzik, sekretarz -  
Antoni Kasper, skarbnik -  Bożena Sim- 
lat, członek -  Roman Marciniak 
Komisja Rew izyjna pracowała w skła
dzie: Wojciech Sztuba - przewodniczący, 
Agnieszka Staszak i Wanda Nowak
Sąd Koleżeński: przewodniczący - Kazi
mierz Popieliski oraz U rszu la  P om ia - 
nowska i Kazimierz Bąkowski

'•potkania odbywają się w świetlicy na ul. Po-

W ybrany Zarząd w czasie kadencji nie 
zm ienił składu, odbył 10 posiedzeń i 22 
spotkania ze swoimi członkami. W swej 
pracy kierował się planem ustalanym na 
każdy rok.
W pierwszym roku swojej działalności 
położyliśmy szczególny nacisk na edu
kację chorych, w czym pomagała nam 
pielęgniarka diabetologiczna pani Ewa 
Łaz Uświadam ialiśm y ludzi, że niele- 
czona cukrzyca może doprowadzić do in
walidztwa, poważnych powikłań ( m.in. 
ślepoty, niewydolności nerek, amputa
cji kończyn, zawału serca) oraz przed
w czesnej śm ierci. W czesne w ykrycie

choroby i odpowiednie intensywne le
czenie mogą zapobiec wystąpieniu po
wikłań lub znacznie je opóźnić, dzięki cze
mu chory ma szansę na utrzymanie do
tychczasowej aktywności i jakości życia. 
W  zrozumieniu istoty profilaktyki prozdro
wotnej pomaga nam specjalista chorób 
wewnętrznych i diabetologii, dr Katarzy
na Głodowska. Gościliśmy ją  w naszym 
Kole dwukrotnie. Jej wykłady połączone 
z obchodami Światowego Dnia Walki z 
Cukrzycą, który obchodzimy w listopa
dzie, przyciągają nowych członków do na
szego koła, co nas bardzo cieszy i moty
wuje do dalszej współpracy.
Firma ABBOTT produkująca glukome- 
try i jej przedstawiciel pan Dariusz Kityń- 
ski na stałe zagościli w naszym Kole. 
Dzięki nawiązanej współpracy mamy do
stęp do nowych produktów na rynku, które 
dają nam gwarancję stałej wymiany sta
rego sprzętu na nowy bez ponoszenia kosz
tów, co w dzisiejszych czasach jest bardzo 
istotnym czynnikiem i decyduje ilu z nas 
posiada nowoczesny glukometr.
W 2001 roku Polskie S towarzyszenie 
Diabetyków obchodziło jubileusz 20 le- 
cia założenia stowarzyszenia. Zbiegło 
się to z 80. rocznicą odkrycia insuliny oraz 
z 10 leciem członkostwa PSD w Między
narodowej Organizacji D iabetyków IDF. 
Z okazji jubileuszu Zarząd Główny PSD, 
który ma swoją siedzibę w Bydgoszczy, 
wydał okolicznościowy Medal- 20lecia. 
Na spotkaniu Zarządu Wojewódzkiego w 
Poznaniu prezes - Pan Jacek Sowiński 
wyróżnił i uhonorował Medalem- 20lecia 
za zasługi w walce z cukrzycą ogniwa dzia
łające na terenie województwa w ielko
polskiego, w śród których znalazło się 
Koło Diabetyków we Wronkach.
W roku 2002 głównym celem naszej pracy 
było zwrócenie uwagi na samokontrolę.

Dieta i monitoring.
Założyliśmy sobie, że każdy członek bę
dzie posiadał glukometr niezbędny w mo
nitorowaniu swojej choroby. Myślę, że 
nam się to udało. Dzięki firmie „ABBOTT’ 
uruchomiliśmy bank glukometrów Precision 
OID. Obecnie mamy ich 5 szt. Osoby potrze
bujące mogą wypożyczyć glukometr, by prze
konać się jak ułatwia samokontrolę.
Dzięki dotacji otrzymanej w końcu 2002 
rok z Urzędu Miasta i Gminy Wronki pozy
skaliśmy na rzecz naszego Koła dwa ci
śnieniomierze i trzy glukometry, które wzbo
gaciły nasz bank i są do wypożyczenia.
W roku 2002 przeżyliśmy dramat z pa
skiem. Nie mogliśmy pogodzić się z mi
nisterialną propozycją projektu zmian na 
listach refundacyjnych. Wysłaliśmy pro
test do Ministra Zdrowia Pana Mariusza 
Ł a p iń sk ie g o . W im ien iu  w szys tk ich  
członków występował Prezes Zarządu 
G łów nego P olskiego S tow arzyszenia  
Diabetyków Andrzej Barman. Na szczę
ście wynegocjowano zadawalające nas 
warunki, co pozwala nam na dalsze nor
malne leczenie.
Obecnie w Polsce na cukrzycę choruje 
blisko dwa miliony osób - PRAWIE PO
ŁOWA Z NICH NIE WIE, ŻE JEST CHORA.
Pacjent ze świeżo wykrytą cukrzycą szu
ka pomocy. Przychodząc do nas uzysku
je więcej informacji o chorobie, o spo
sobie życia innych osób chorych na cu

krzycę, o prowadzeniu samokontroli, ro
dzaju glukometrów, pasków itp. Może też 
zaprenum erow ać czasopism o „D iabe
tyk”, otrzymać Biuletyn Informacyjny, ma
teriały dotyczące diety niskowęglowoda- 
nowej, dzienniczki samokontroli, pozna- 
je  też nowy styl życia
W naszym Kole postawiliśmy również na 
rekreację ruchową.
W roku 2002 zorganizowaliśmy wyciecz
kę do Chojna. Celem było zintegrowanie 
grupy i zaproponowanie aktywnego spę
dzania czasu na łonie natury. Przekonali
śmy się, że aktywny wypoczynek dosko
nale wpływa na poziom naszej glikemii 
i dlatego będziemy kontynuować ten styl 
naszych spotkań, co miało już miejsce 
w lutym br. na pięknym obiekcie wroniec- 
kiej kręgielni.
Na przypomnienie zasługują spotkania 
okolicznościowe takie jak Wigilia, „Pod-

ko z io łe k ” , które  na d ługo  pozostaną  
w naszej pamięci, a uwiecznione na fo
tografii przywrócą uśmiech wraz ze wspo
mnieniem mile spędzonych chwil i po
zwolą zapomnieć o codziennych kłopo
tach w walce z chorobą.
D ziękuję ustępującem u Zarządow i za 
m iłą współpracę, pomoc w organizowa
niu spotkań, wyjazdów i imprez okolicz
nościowych a wszystkim członkom za ak
tywny udział w naszych spotkaniach i po
parcie naszych zamierzeń.
Życzę wytrwałości w walce z chorobą, pra
w id łow e j no rm og likem ii i w raz z n ią  
zwiększenia świadomości, że: 
NAJPIERW POMÓŻ SOBIE SAM A PO
TEM Cl INNI POMOGĄ.

Gabriela Kabacińska

Na zebraniu wyborczym 11 marca 2003 roku 
Zarząd otrzymał jednogłośnie absolutorium. 
Wybrano także nowy zarząd w składzie: Ga
briela Kabacińska -prezes, Eugeniusz Fran
cuzik- wiceprezes, Ryszard Stoebe- sekre
tarz, Antoni Kasper- skarbnik i trzech człon
ków: Romana Marciniaka, Bożenę Simlat, 
Agnieszkę Staszak. W Komisji Rewizyjnej 
pracować będą: Wojciech Sztuba - przewod
niczący oraz Bożena Niewiedział i Danuta 
Batura. W Sądzie Koleżeńskim działać będą 
pod przewodnictwem Kazim ierza Popiela- 
kiego - Elżebieta Szafran i Bożena Marynia- 
czyk. G. Każmierczak



Za politykę społeczną, zatem również za 
konkretne działania wspierające osoby 
niepełnosprawne, w Unii Europejskiej 
odpowiadają przede wszystkim państwa 
członkowskie. Zadaniem Unii Europej
skiej jest natomiast troska o ujednolica
nie standardów i wyrównywanie różnic 
dotyczących tej dziedzi
ny, w poszczególnych 
krajach członkowskich.
Polityka Unii Europej
skiej wobec osób nie
pełnosprawnych zosta
ła zapoczątkow ana w 
1996r. w dokum encie 
"R ów ne szanse  d la 
osób n iepe łnosp raw - 
nych -now a  s tra te g ia  
n ie p e łn o s p ra w n o ś c i 
we W spólnocie” .
Jednym z efektów dzia
łań Unii Europejskiej, 
który miał przyczynić się 
do dokonania pozytywnych zmian w tym 
obszarze było podjęcie, w  grudniu 2001 
r. przez Radę Unii Europejskiej, decyzji 
w sprawie obchodów roku 2003 jako Eu
ropejskiego Roku Osób Niepełnospraw
nych. Przyjęto wówczas, że w szelk ie  
p rze d s ię w z ię c ia  
na rzecz osób nie
pe łnosp raw nych  
mają mieć na celu 
sze roko  po ję te  
w sparcie oraz li
kw id a c ję  b a rie r
s to jących  przed osobam i n ie p e łn o 
sprawnymi.
Treść działań podejmowanych w ramach 
obchodów Roku 2003 precyzuje Dekla
racja Madrycka z marca 2002 r..
Zarówno decyzja, jak i deklaracja zakre
ślają nową wizję osoby niepełnospraw
nej, jako niezależnego obywatela, zinte
growanego ze społeczeństwem , mają
cego nie tylko prawa, ale również obo
wiązki.
W ciągu Europejskiego Roku Osób Nie
p e łn osp ra w n ych  p rom ow ane  b ę d ą  
Przede wszystkim następujące zasady: 
nie można decydować o niepełnospraw
nych bez dialogu i współpracy z organi
zacjami reprezentującymi ich interesy,

★
★

POLSKA W UNII 
EU RO PEJSKIEJ

o Unii Europejskiej
osoby niepełnosprawne chcą równych 
szans, a nie litości i w tym względzie nie
zbędna je s t p rzem iana św iadom ości 
społecznej, należy tworzyć społeczeń- 
_________ stwo dla wszystkich, li

k w id u ją c  neg a tyw n e  
nastawienie wobec nie
pe łnospraw nych i ak
ceptować różnorodno
ści, likw id a c ja  ba rie r 
ś ro d o w isko w ych , a r
chitektonicznych, urba
nistycznych i komunika
cy jn ych  zw ię kszy  
uczestnictwo osób nie
p e łn o sp ra w n ych  w e 
wszystkich dziedzinach 
życia, nie możemy po
m ijać i zapom inać o 
obecnośc i osób nie- 

p e łn o s p ra w - nych w s p o łe c z e ń 
stwie, osoby niepełnosprawne mają pra
wo do niezależnego życia i aktywnego 
uczestnictwa w społeczeństwie obywa
telskim .
W ten sposób Rok 2003 zapoczątko
wuje zmiany prowadzące do poszano

Ku Europie wraz z niepełnosprawnymi

wania praw niepełnospraw nych we 
wszystkich dziedzinach życia.
Wydarzenia związane z obchodami tego 
roku będą miały miejsce na wielu po
ziomach: europejskim, narodowym, re
gionalnym i lokalnym. W związku z tym 
państwa m ogą rozw inąć w spółpracę, 
wymienić doświadczenia i wdrażać sku
teczne praktyki w tym obszarze.
W Polsce koordynatorem realizacji ob

chodów Europejskiego Roku Osób Nie
pełnosprawnych jest M inisterstwo Pra
cy i Polityki Społecznej oraz Biuro Pełno
m ocn ika  Rządu ds. O sób N ie p e łn o 
sprawnych. W spółudział swój zadekla
rowały również Stowarzyszenie Przyjaciół 
Integracji oraz Telewizja Polska S. A. 
Ważne też będzie zaangażowanie ze stro

ny władz lokalnych, pracodawców, me
diów, nauczycieli, pracowników socjal
nych, rodzin i opiekunów niepełnospraw
nych.
Polityka społeczna i odpowiedzialność 
za działania na rzecz osób n iepełno
sprawnych we W spólnocie należy do 
krajów członkowskich. Unia Europejska 
gwarantuje natomiast finansowe wspar
cie w tej dziedzinie. Środki pieniężne, 
przeznaczone na osoby niepełnospraw
ne, które są dostępne dla państw człon
kowskich, pochodzą z funduszy struktu
ra lnych, szczegó ln ie  E urope jsk iego  
Funduszu Społecznego, z inicjatyw i pro
gramów wspólnotowych.
Polska korzysta z pomocy unijnej już od 
1990 r.. Obecnie dofinansowanie dzia
łań na rzecz osób niepełnosprawnych 
czerpiemy z funduszy przedakcesyjnych 
, przede wszystkim z programu PHARE. 
Poza tym samorządy i organizacje poza
rządowe mogą korzystać również z pro
gramów wspólnotowych, takich jak: Le
onardo da Vinci II (2002-2006), Młodzież 
(2 0 0 0 -2 0 0 4 ), S o k ra te s  II (2000 - 

2006),Access, Program u 
Zwalczania Dyskryminacji 
(2 0 01 -2006 ), P rogram u 
Zwalczania W ykluczenia 
S p o łe czn e g o  (2 0 0 2 - 
2006), Programu Działań

W sp ie ra ją cych  Z a tru d n ie n ie  (2001 - 
2005), Programu Public Health (2003- 
2008), eC ontent (2001-2005), Equal 
(2000-2006). Po przystąpieniu do Unii 
Europejskie j będziem y m ieli w iększe 
możliwości wykorzystania środków po
m ocow ych , k tó re  są  d o s tę p n e  d la  
państw członkowskich.
Ważne jest, aby działania na rzecz osób 
niepełnosprawnych osiągały coraz lep- 
sząjakość. Szczególne teraz, kiedy trwa
ją  obchody Europejskiego Roku Osób 
N iepełnospraw nych, za is tn ia ły  odpo
wiednie warunki, aby wykreować w na
szym kraju nowoczesną strategię dzia
łań w tym kierunku.

Adrianna Woźniak

WYSTAWA
W ito lda  K on iecznego-czynna  jes t od 
Hiedzieli 16 marca 2003roku w budynku 
franciszkanów przy ulicy Mickiewicza. 

Witold Konieczny urodził się w 1946 roku 
We Wronkach. Z wykształcenia technik 
Mechanik, z zamiłowania malarz. Malu
je od ponad 30 lat, ale zainteresowanie 
sztuką przejawiał już znacznie wcześniej, 
fascynuje go malarstwo zarówno Rem- 
brandta jak i Wiliama Turnera 

Uprawia malarstwo olejne, temperowe, 
akwarelowe oraz gwasz. W swojej twór- 
Cz°ści inspirują go głównie: pejzaż, mar- 
tWa natura oraz człowiek. Kierunek, jaki 
Sprezentuje określa jako realizm teore

tyczny. W sw oich  obrazach 
główny akcent kładzie na grę 
światła oraz aspekt psycholo
giczny. Tematy do obrazów czer
pie najczęściej z wyobraźni jak 
również z obserwacji natury. 

W śród w ielu pejzaży można 
o g lą d a ć  bu rze , w zb u rzo n e  
wody mórz, sztormy oraz łąki, 
zamglone wschody i zachody 
słońca. Do obrazów  swoich 
najczęściej nie przygotowuje 
szkiców, tworząc je na gotowo. 
Jest samoukiem. Techniki ma
larstwa studiował sam odziel
nie, korzystając z literatury pro
fesjonalnej. /. V.



Rozpoczął oficjalną dziłalność Klub 
Kibica TMZW

Do sekcji Klubu Kibica TMZW należy na razie kilkanaście osób. 
Po raz pierwszy młodzi ludzie zaprezentowali się na walnym 
zebraniu członków 7 marca 2003 roku. Zrobili ogólnie dobre 
wrażenie, co cieszy, bo pierwsze wrażenia są najważniejsze. 
Po podpisaniu oficjalnym listów intencyjnych między Klubem 
i TMZW przyszedł czas na działalność. Młodym zapaleńcom

życzymy niegasnącego entuzjazmu w kibicowaniu, a ich 
pupilowi - drużynę piłkarzy - samych sukcesów!

G.K.

S p ó ^ '

List intencyjny Towarzystwa Miłośników Ziemi 
Wronieckiej wystosowany do Zarządu Klbu Amica SSA, 

podpisany odwrotnie przez Prezesa Klubu Wojciecha 
Kaszyńskiego.

$ uu. ^M amy zaszczyt poir
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od dnia 7 marca 2003 roku rc

Sekcja działa na Ogólnych/ 
rachunek bankowy.

Szanowny Pan 
Wojciech Kaszyński 
Prezes AMICA SPORT S.A,

n ó a " /
« k. '. '^Mamy zaszczyt poinformować Szanownego Pana Prezesa, iz przy Towarzystwie Miłośników Ziemi Wronieckiej

k  a*O U A . *  _ ,

od dnia 7 marca 2003 roku rozpoczęła pracę sekcja sportowa pod nazwą

Klub Kibica Amica S.A. przy TMZW.

Sekcja działa na ogólnych zasadach regulowanych przez statut towarzystwa, posiada więc osobowość prawną oraz bieżący 
rachunek bankowy.

Pragniemy zaproponować Panu Prezesowi współpracę naszej sekcji z Klubem Sportowym AMICA S.A. 
Nadmieniamy, iż sekcja prowadzi zapisy członków do Klubu na zasadach przyjętego przez zarząd TMZW regulaminu 
Mamy zamiar, przy Państwa akceptacji, uczestniczyć we wszystkich rozgrywkach ligowych oraz innych meczach 
i w ten sposób wspomagać drużynę w drodze do sukcesu
Zdajemy sobie sprawę, iz firma AMICA S A. jak i kłub sportowy przynoszą niebywały zaszczyt naszemu miastu i promują 
je w kraju i na świecie Liczymy, iż tym niewielkim naszym wkładem przyczynimy się również do poprawy wizerunku 
naszego środowiska
Prosimy o ustosunkowanie się do naszej informacji i przekazanie propozycji odnośnie kształtu dalszych wspólnych działań

\

z  j

9 i



SPOTKANIA
Sprawozdanie Zarządu Koła 
Pszczelarzy we Wronkach  
z działalności w 2002 roku.

Zebranie sp raw ozdaw cze odbyło  się 
w dniu 9 marca 2003r.w świetlicy OSP 
Wronki.

Pragnę omówić kolejny rok działalności 
naszego koła od osta tn iego zebrania 
sp raw ozdaw czego , k tó re  odby ło  się 
w dniu 10 marca 2002 roku.
Na tym zebraniu w planie zamierzeń po
stawiliśmy sobie jako zadania główne:

* Rozpoznanie chorób pszczół, zapobie
ganie chorobom i leczenie;

Sposoby zw iększania wydajności z | 
Pasieki.
W 2002 roku koło nasze liczyło 33 człon
ków, razem posiadaliśm y 712 rodzin 
Pszczelich. Odbyło się w kole 5 zebrań 
szkoleniowych, a także raz braliśm y 
udział w szkoleniu organizowanym w 
S ie linku  (A u g u s ty n ia k , Ć w ie rtn ia , 
Skrzypczak, Dymek).

Realizując zadania jakie postawiliśmy 
sobie na 2002 r. kol. Augustyniak prze
prowadził szkolenia na temat: choroby 
Pszczół i ich zwalczanie, higiena w pa
siece, zw alczanie warrozy, wym iana 
matek pszczelich.
Szkoleniami tymi zarząd pragnął zreali
zować zadania główne, jakie realizowa- 
'śmy w 2002r. Na szkoleniu w Sielinku 

w óniu 12.04.2002r. pszczelarz z Gdań
ska - Jacek Jaroń mówił o wentylacji uli. 
Zagadnien ie  wentylacji ula w okresie 
2|my omówiłem na zebraniu w dniu 22 
Września 2002r.)
Koło
194

nasze zakupiło 9.700 kg cukru t.j. 
worki do jesiennego „zakarmiania” . 

szystkim kolegom pszczelarzom ser- 
s cznie dziękuję w imieniu zarządu i wła- 

. za pomoc i udział w rozładunku 
któZPr° WadZen'U CIJkru- Szczególnie tym, 
a ° do Pomocy przywieźli swoich synów, 

i to koledzy: Augustyniak, Grenzowski, 
SzrSZewskl' daszyński. Jest to wspaniała 

2era Pszczelarska pomoc bliźnim.

zbyt U(bie9ły dla nas pszczelarzy nie był 
askawy, m iodu w zię liśm y mało.

Mam nadzieję, że z emerytury nie dokła
daliście do zakupu cukru i lekarstw. 

Koło nasze w ubiegłym roku zrobiło znów 
piękną robotę, która odbiła się głośnym 
echem w całym powiecie szamotulskim. 
Przeprowadziliśmy pokazowe szkolenia 
„O życiu i pracy pszczół” na terenie gmi
ny w szkołach: podstawowych, gimna
zjach i liceach.

W szko le  podstaw ow ej i g im nazjum  
w Biezdrowie oraz SP we Wróblewieł za
jęcia prowadził kol. Pawlaczyk przywspó-

łudziale kol. Krzyżaniaka. W Nowej Wsi 
w zespole szkół rolniczych zajęcia pro
wadził osobiście dyrektor. W SP w No
wej Wsi zajęcia prowadził kol. Skrzyp
czak. Oprócz wykładu zorganizował on 
degustację miodu dla maluchów, za to 
zarząd koła składa kol. Skrzypczakowi

serdeczne podziękowanie, była to wspa
niała praca wychowawcza i popularyza
cja miodu.

W szkole podstawowej nr 3 zajęcia prze
prowadziłem osobiście. W  szkole podsta
wowej nr 1 zajęcia odbyły się 
z wszystkimi klasami. Na ostatniej lekcji do
datkowo odbyła się degustacja miodu. 

Szkoła podstaw ow a nr 2
miała zajęcia ze wszystki
mi k lasam i. D oda tkow o  
pani ucząca biologii wraz z 
ko łem  z a in te re s o w a n ia  
przyrodniczego zw iedziła 
pasiekę, w której kol. Gren
zowski pokazał jak się ła
pie i znakuje matki pszcze
le. Dzieci kręciły też miód, a 
następnie go degustowały.

Bardzo przyjemnie przyjęły 
szkolenie dzieci w gimna
zjum na ul. Polnej.

W liceum na Zamościu szkolenie odbyło 
się na zewnątrz. W nich po kolei co godzi
nę szkolną uczestniczyła inna klasa. Było 
duże zainteresowanie uczniów i dużo cie
kawych pytań.

W szkole podstawowej w Chojnie w szko
leniu uczestniczyli wszyscy uczniowie i 
grono nauczycielskie. Po wykładzie od
była się degustacja miodu z plastrów wy
ciętych z ramek.

Cała akcja szkoleniowa trwała 3 tygodnie, 
był to duży wysiłek dla rodziny pszczelej 
osadzonej w oszklonym ulu wykonanym 
przez pana Henryka Gołąbka. Pszczoły 
zostały wypuszczone tylko 4 razy i to póź
nym popołudniem.

B yło  to duże p o św ię ce n ie  i w ys iłe k  
oraz w pewnym stopniu przeżycie dla tych 
pszczelarzy, którzy prowadzili w ykłady 
pierwszy raz w życiu.

A le  na jw ażn ie jsza  je s t radość dziec i 
i młodzieży, którzy mogli zobaczyć miód 
w ulu, wygryzające się młode pszczoły 
i matkę jak składa jajko.

Koło nasze zyskało duże uznanie wśród 
wszystkich gron nauczycieli. Młodzież cie
szyła się i dziękowała, mówili, że w idzą to 
pierwszy raz w życiu. Niektóre z dzieci 
podchodziły i mówiły, że dziadek też ma 
pszczoły, ale tak jak tu to jeszcze nigdy 
nie widziały.

Wrażenie, jakie na zagranicznej wyciecz
ce w Szkole w Biezdrowie wywarło oglą
danie oszklonego ula krótko omówił kol. 
Krzyżaniak.

I nasunęła mi się wtedy taka myśl, aby 
dziadek umówił się z wnukiem czy wnucz
ką i ubrał ich odpowiednio, zrobił prze
gląd jednego lub dwóch uli. Na drugi raz 
wybrał miód z ula, niech kręcą, i jeszcze 
oczyścił ramki z kitu. Pomału wciągnąłby 
się i może przestałby się bać pszczół. 

Sumując działalność zarządu koła stwier
dzam, że zarząd koła w 2002 roku plan 
zamierzeń zrealizował, a ich skuteczność 
oceńcie sami.

Edmund Dymek

fot. 2X G. Kaźmierczak



Z  dyrektorem Biura Projektów „Eko
system” w Zielonej Górze inż. Ryszar
dem Kielinem rozmawia Jan Kwaśny

- Panie dyrektorze, na jakim etapie pro
jektowania jest obecnie sieć kanaliza
cyjna ?

- Na dziś uzgodnioną wstępnie mamy 
lokalizację. W ystąpim y w najbliższym  
okresie dwóch- trzech tygodni o warunki 
zabudowy. Mamy też na ukończeniu kon
cepcję planu przestrzennego 
zagospodarowania przyległych 
do miasta Wronek wiosek.

- Na ile etapów budowy podzie
lona jest projektowana nowa 
sieć kanalizacyjna ?

- Nowa sieć kanalizacyjna pro
jek tow ana je s t w dwóch e ta 
pach. I etap obejmuje:

‘ S tudium w ykonalności zada
nia (m odernizacja kanalizacji 
i oczyszczalni ścieków dla mia
sta i gminy Wronki) w formie i 
zakresie wymaganym przez in
sty tuc je  w spom agające i finansu jące  
tego typu inwestycje, takie jak Wojewódz
ki Fundusz Ochrony Środowiska, Naro
dowy Fundusz Ochrony Środowiska, in
stytucje finansujące Unii Europejskiej. 

‘ Oczyszczalnię dla miasta i gminy Wronki 

‘ Kolektory odcinające spływ ścieków nie- 
oczyszczonych do Warty z niezbędnymi 
przelewam i burzowymi i przepom pow
niami ścieków

‘ Zlewnię ścieków dowożonych beczko
wozami

‘ Kolektor łączący oczyszczalnię na osie
dlu Borek z osiedlem Ogrody 

‘ Dokum entację techn iczną kanalizacji 
ulic : Działkowej, Alei Wyzwolenia, Po
lnej, Dworcowej, Towarowej, Sierakow
skiej, Powstańców Wielkopolskich, Mic
kiewicza we Wronkach i ulic Szkolnej, Sta
rom iejskiej do rowu, Szam otulskiej do 
skrzyżowania z ul. Lipową w Nowej Wsi 

II etap zawiera:

‘ Wykonanie raportu wpływu na środowi
sko, wyceny kosztowej i koncepcji kana
lizacji dla wsi: Stróżki, Marianowo, Stare 
Miasto, Samołęż, Nowa Wieś (pozosta
łe ulice)

- Jakie trudności wynikły podczas 
ustalania przebiegu projektowanej 
sieci kanalizacyjnej?

- Najtrudniejszy okres to uzgodnienia 
z właścicielami działek, przez które ma 
p rzeb iegać rurociąg kanalizacyjny. 
Pierwsze trzy miesiące prac nad pro
je k te m  to p rzew ażn ie  za ła tw ia n ie  
uzgodnień.

- Dla których miejscowości oprócz 
miasta jest projektowana sieć kana
lizacyjna ?

- Dokumentacja techniczna na sieć ka
nalizacyjną będzie wykonana dla ulic: 
Szkolnej, S tarom iejskie j, S zam otu l
skiej do skrzyżow ania z ul. L ipową 
w Nowej W si. Dla pozosta łych ulic 
i w iosek p rzy lega jących do m iasta 
opracowana będzie kalkulacja kosz
tów budowy kanalizacji. Oznacza to, że 
wszystkie miejscowości są brane pod

Nowa kanalizacja 
dla Wronek 

i okolicy 
na deskach 

projektantów
uwagę do skanalizowania lecz kolej
ność przystąpienia do prac jest uza
leżniona od środków, które będą na 
ten cel potrzebne.

- Ile planuje się przepompowni na te
renie miasta i w Nowej Wsi?

- W pierwszym etapie planowane jest 
9 przepompowni, w tym osiem na te
renie m iasta i jedna w Nowej Wsi. 
Przepompownia w Nowej Wsi będzie 
zlokalizowana przy ul. Szkolnej. Jest 
to teren gminy.

- Czy i w jakim  zakresie będą włą
czone obecne oczyszczalnie w układ 
sieci projektowanej kanalizacji?

- Zlikwidowane zostaną oczyszczalnie 
na os. Ogrody, w Zakładzie Karnym, 
Arnice. Oczyszczalnia na os. Borek 
zostanie przebudowana od podstaw, 
czyli praktycznie wybudowana zostanie 
nowa. Istniejące tam urządzenia nie 
mogłyby współpracować z nowymi.

- Czy projektowana sieć zlikwiduje 
wszystkie wloty obecnej kanalizacji 
do rzeki Warty ?

- Projektowana sieć zlikwiduje wszyst
kie w loty m iejskie, oprócz jednego, 
który przebiega przez tereny byłego

P R O B L E M Y
„Spomaszu". Wylot ten powróci do swojej 
pierwotnej formy i będzie pełnił funkcję ko
lektora odprowadzającego wody drenar
skie z pól leżących na wzgórzach.

- Kwestia uzgodnień z właścicielami grun
tów przedłużyła okres projektowania. Czy 
nieprzewidywane trudności wpłyną na 
koszty?

- Są to ułamki procenta.

- Kiedy planuje się zakończyć prace pro
jektowe ?

- Prace projektowe zakończymy w tym roku. 
Związane jest to z potrzebą złożenia wnio
sku na koniec roku o dofinansowanie ca
łego przedsięwzięcia ze środków zewnętrz
nych.

- Na jakiej największej głębokości będzie
ułożony rurociąg ?

- N ajw iększa g łębokość to ok. 5m. 
N iek tó re  ru ro c ią g i będą  uk ładane  
bezw ykopow o , m e todą  p rzew ie rtu  
i przecisku.

- Jaką największą średnicę będzie 
miał rurociąg?

- Przewody tłoczne od ostatniej prze
pompowni przed oczyszczalnią to dwa 
przewody o średnicy 450mm każdy.

- Czy planuje się podłączenie części 
kanalizacji z miasta do oczyszczalni 
„ Zam ość” ?

- Nie, nie planuje się takiego podłączenia. 
Oczyszczalnia ,, Zamość" w przyszłości też 
będzie zlikwidowana. Gdy się wysłuży po 
1 5 - 2 0  latach, w miejscu tym powstanie 
przepompownia, która będzie tłoczyć ście
ki do oczyszczalni na os. Borek. W najbliż
szych latach będzie służyła prawobrzeżnej 
części miasta jak i wioskom położonym po 
tamtej stronie.

- Dziękuję za rozmowę.

Zebranie
PZW

Koła Warta
21 marca 2003 
o godz. 13.30 
w sali WOK



Sołtys i Rada Solecka 
w kadencji 1999-2003

Spotykając się w roku 1999 w wyborach 
Sołtysa i Rady Sołeckiej, dziękowaliśmy 
mieszkańcom sołectwa Popowo za za
angażowanie w prace na rzecz wsi. 
Dzisiaj, po czterech latach pełnienia obo
wiązku sołtysa nie omieszkam ponow
nie podziękować wszystkim mieszkań
com sołectwa za podobne czyny. Proble
my, z jakim i borykaliśmy się w mijającej 
kadencji częściowo zostały rozwiązane. 
Jednak wszystko to, w porównaniu z tym, 
czego oczekujemy, jest tylko jakąś czę
ścią całości.

Na poprzednich w yborach zg łaszane 
były wnioski:

0 Poprawę zasilania energii elektrycznej;

0 naprawę drogi w kierunku Chojna;
«

0 rozwiązanie problemu telefonizacji 
sołectwa.
Jeśli chodzi o punkt pierwszy, to wyja
śniam, iż na pismo złożone do energe- 
yki w sprawie transform atora do dnia 

dzisiejszego nie mam odpowiedzi.

C°  do punktu drugiego, to wiadomo, że 
nie od nas zależy naprawa dróg, a insty- 
ucje zajmujące się tym borykają się z
epotami finansowymi.

Natomiast jeżeli chodzi o telefonizację, to 

Problem został rozwiązany etapowo to zna- 
Czy pierwszą stelefonizowano wieś Popo- 
WP' a następnie zainstalowano aparaty 
c ętnym w osadzie Aleksandrowo.

' d a'S2ym C' ^ u Przedstawiając prace 
'Onane na rzecz wsi Popowo przypo- 

o n? o odnowieniu figury Matki Boskiej, 
au7y/ Tllanie zadaszenia na przystanku

0 usowym i o pomalowaniu go.

now'1' C,10dzi 0 Prace malarskie, to od- 
równ°n0 ŚC'any 1 P°d*°9ę w świetlicy, jak 
tau,iJeż naPrawiono i odmalowano huś-

■•'i w ogródku za świetlicą.

kowa t6n równiez wyrównano i uporząd- 
byśm00 C°  ma zwi£*zek z tym 'c h c ie l i -  
mian z *  porozumien'u z U M i G w za- 
ca, zrnh 2abrane boisko przez klub Ami-

l<_ boisko do gry w siatkówkę.

Chcąc zachować czystość wokół terenu ganizowane imprezy służą młodszej jak i 
zakupiliśmy kosz na śmieci. starszej społeczności wsi.

Umożliwiając młodzieży rozrywkę, kupi
liśmy stół do tenisa stołowego.

Z funduszy uzyskanych z organizacji im
prez rozrywkowych na terenie świetlicy 
przeznaczyliśmy pieniądze na zakup no
wych naczyń do kuchni, dodatkowych 
lamp na małej i dużej sali, kuli migają
cej. Oprócz wym ienionych wydatków, 
dodam, iż co roku kupujem y opał do 
ogrzania obiektu.

Pozostając przy tym temacie, chciałbym 
osobiście podziękować panu Mietkowi 
Musze za poświęcenie w pracy na rzecz 
utrzym ania od-
p o w i e d n i e j 
tem pera tu ry  w 
świetlicy.

D ziękuję także 
Radzie Sołeckiej 
za zgodną  
w s p ó łp r a c ę  
i zaangażowanie 
w sprawy wsi.

Po stron ie  w y
datków są jesz
cze opłaty za energię elektryczną, wodę, 
wywóz nieczystości.

W roku 2001 wpłaciliśmy pieniądze na 
powodzian.

Rok 2002 zaczę liśm y od docieplenia 
ścian obiektu od zewnątrz. Z uzyskanych 
pieniędzy kupowane są również kwiaty 
i wiązanki okolicznościowe, jak również 
niezbędne akcesoria do funkcjonowa
nia świetlicy.

W sprawach bieżących złożyliśmy wnio
sek do U M i G Wronki w sprawie re
montu mostku na polnej drodze, który 
w ed ług  o b ie tn ic  będz ie  nap raw iony  
w bieżącym roku.

Nawiązując do potrzeb jakie chcieliby- 
śmy aby były zrealizowane w obecnej ka
dencji Rady Sołeckiej i Sołtysa, to przede 
wszystkim:

1) za ku p  now ych  
stołów i krzeseł;

2) d o  k o ń c z ę  n ie  
ocieplania świetlicy

3) położenie nowej 
papy na dachu;

4) ułożenie płytek na 
schodach i tarasie 
przed świetlicą;

5) do b u d o w a  b u 
dynku socja lnego 
za obiektem; 

Kończąc dodam, iż 
jak do tej pory or-

Marzeniem na
szym  byłoby, 
aby w gm in ie  
zna lazł się in
struktor, który 
poprow adziłby 
kurs tańca dla 
młodzieży 

W im ie n iu
Rady Sołeckiej 
jak i moim dzię
kuję wszystkim 

przybyłym na dzisiejsze spotkanie.

Jerzy Orzechowski

Na zebranie sołeckie przybyło 46 
spośród 290 upraw n ionych  do 
głosowania. Zebranie prowadził 
Rafał Woźniak.

Jedynym kandydatem na sołtysa 
był Jerzy Orzechowski, który w taj
nym głosowaniu uzyskał 45 gło
sów.

W wyborach do Rady Sołeckiej 
starowały trzy osoby: Halina Cep- 

ka (41 głosów), Andrzej Gapski (37 gło
sów), Marek Jasiewicz (14 głosów). W 
radzie tak jak i w poprzedniej kadencji 
pracować będą: Halina Cepka i Andrzej 
Gapski. Trzecią osobą w Radzie Sołec
kiej jest sołtys Jarzy Orzechowski.

Na zebraniu w iejskim  głosownao rów
nież podziła funduszu wiejskiego, który 
w przzypadku Popowa wynosi 4300 zł.

Zebranie jednogłośnie postanowiło pie
niądze te przeznaczyć na potrzeby świetlicy 
wiejskiej. Burmistrz Michalak obecny na 
zebraniu pochwalił gospodarność włoda
rzy i stwierdził, że jeśli trochę zabraknie, 
postara się dofinansować remont świetli
cy z funduszy remontowego, (kawa i ciast
ka były pyszne). fot. G. Każmierczak
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Program “Starszy Brat Starsza Siostra”
pomagam, bo lubię...

Chcemy, aby nasz Program 
i jego idea były zachętą do 
życia pozytywnego, alternaty
w ą dla ludzi młodych i star
szych , sposobem  życ ia , 
modą - życia nie tylko w świę
cie moich problemów i mo
jego „ja” , plakatów i walenty
nek, a le czegoś znacznie  
piękniejszego - służenia in
nym, tym, dla których życie 
jest trudniejsze.

W każdym społeczeństw ie 
żyją dzieci w potrzebie, pra
gnące  o d w za je m n ie n ia  
uczuć i za interesow ania w 
b lisk im  kontakcie  z d rugą  
osobą. Dzieci te potrzebują 
pomocy. Nie potrzebująjesz- 
cze psychologów i pedago
gów, tylko kogoś, kto wysłu
cha, pomoże rozwiązać pro
blemy, zrea lizow ać m arze
nia, wniesie do ich życia tro
chę uśmiechu i nadziei. Po
trzebu ją  kogoś, kto będzie 
ich przyjacielem.

Program „Starszy Brat Star
sza Siostra" ma na celu dobro dziecka. 
Respektując wolę jego rodziców, rodzi
ny, chce przyjść mu z pomocą, dając 
szansę na d łuższą (rok, dwa) opiekę 
osoby dorosłej, która chce mu poświę-

om agam, bo lubię...

Starszy Brat -  Starsz ■ ■ h m

Plakat akcji

cić cześć swojego czasu. Two
rzenie takich par, wyszukiwa
nie dzieci, którym trzeba po
móc - to cele Programu. Naj
ważniejsze jest w nim dziec
ko - jego rodzina i jego przy
szłość.

Ale także ważni są dorośli wo
lontariusze, którzy przeszkole
ni i przygotowani do pracy po
d e jm u ją  s ię  pom agan ia  
dziecku w nauce, w rozwiązy
waniu problemów, pomagają 
przełamać izolację, brak w ia
ry w siebie i smutek. Przyno
szą nadzieje. „Duży" pomaga 
„M a łem u” , s iln ie jszy - s łab 
szemu.

Teraz kolej na Ciebie!
M ożesz dać im radość, 
uśmiech, mądrze spędzony 
wolny czas, pomóc w nauce - 
możesz być przyjacielem - 
bratem, którego nigdy nie mia
ły, siostrą, za którą tęsknią. 

Zapraszam y na spotkanie  
wszystkich, którzy jako w o
lontariusze chcą przyłączyć 
się do programu „Starszy Brat 

Starsza Siostra” - w czwartek, 27 marca 
ogodz. 18.00 w Sali Klubowej Gminnego 
Ośrodka Profilaktyki we W ronkach, 
przy ul. Powstańców Wlkp. 23. ja r

DODATKOWY
SPARING
Kłos Galowo -  

Czarni Wróblewo 3:4 (3:1)
Nie m ogą się doczekać inauguracji w io
sennych rozgrywek piłkarze Czarnych 
W róblewo. Najpierw przełożony został 
mecz w ramach rozgrywek o Puchar Pol
ski z Arniką II Wronki, następnie odwoła
na została zaplanowana na ubiegły week
end inauguracja klasy okręgowej, w któ
rej w rób lew ian ie  m ieli zm ierzyć się w 
meczu wyjazdowym ze Spartą Szamotu
ły. Mecz w Szamotułach odbędzie się w
środę 16 kwietnia.

W tej sytuacji w róblew ianie w m inioną 
sobotę rozegrali mecz sparingowy z czo
łową A-klasową drużyną, Kłosem Gało- 
wo. Mimo dużych problemów, zwłaszcza 
w pierwszej części spotkania, drużyna 
Wróblewska zdołała wygrać na trudnym 
terenie w Gałowie. Formą strzelecką bły
snął Szym on Andrzejak, który uzyskał aż

trzy bramki. Czwartą dołożył Damian Krzy
żan iak, który popisał się przepięknym 
strzałem z 25 metrów w "okienko" bram
ki gospodarzy. Tak więc próba general
na przed opóźnionym startem wypadła 
pom yślnie.

Warto dodać, że jak zwykle w zimowej 
przerwie nie próżnowali Wróblewscy dzia
łacze , k tó rzy zadba li ó odpow iedn ie  
w zm ocn ien ia . W  rundzie rew anżowej 
barwy Czarnych reprezentować będą: 
pom ocn ik  S zym on B a ranow sk i (p o 
przednio Noteć Czarnków), napastnik 
Krzysztof Kałużyński (poprzednio Górka 
Wronki) i pozyskany z Arniki Wronki, ubie
g łoroczny M istrz Polski jun io rów  star
szych, obrońca Grzegorz Anioł. 

Tymczasem przesunięcie startu rozgry
wek sprawiło, w najbliższych dniach we 
Wróblewie dojdzie do dwóch niezwykle 
atrakcyjnych meczów. W najb liższą nie
dzielę 23 marca o godzin ie  15°° Czarni 
pode jm ow ać będą lidera rozgryw ek -  
zespół Poznania 2000. Bez wątpienia jest

to mecz kolejki w inauguracyjnej serii wio
sennych rozgrywek w klasie okręgowej.

I na deser wiadomość, na którą czekają 
wszyscy kibice piłkarscy w gminie W ron
ki. Mecz pucharow y Czarni W rób lew o 
-  Am ica II W ronki rozegrany zostanie w 
na jb liższą środę, 26 marca o godzin ie  
16°°, o czyw iśc ie  we W róblew ie. Kogo 
nie będzie niech żałuje, gdyż zapowiada
ją  się niesam owite emocje. Zatem do 
zobaczenia na meczach we Wróblewie!!!

Tabela po rundzie jesiennej
1. Poznań 2000 16 34 37:25

2. Polonia Nowy Tomyśl 16 33 32:20

3.1998 Dopiewo 16 31 40:19

4. Olimpia Poznań 16 30 34:17

5. Sparta Szamotuły 16 30 35:24

6. Czarni Wróblewo 16 29 42:29

7.Tarnovia T.Podgórne 16 27 32:26

8. Grom Plewiska 16 23 35:35

9. Kotwica Kórnik 16 22 24:23

lO.Phytopharm Klęka 16 20 25:24
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WSPOMNIEŃ CZAR Widziane na starej fotografii
z albumu rodzinnego 

Zofii K.

Zdjęcie przedstaw ia pierwsze 
auto-takrówkę Pana Jaroszyka we 
Wronkach w 1930r. oraz spacer 
tym samochodem do Biezdrowa 
rodziny Państwa M atuszaków 
z synem  Stefanem  i córkam i 
Zofią i Czesławą.

Zdjęcie przedstawia przygotowa
nia do procesji w Boże Ciało 
(1924 r.) przy ul. Poznańskiej 
- dom państw a M atuszaków . 
Od lewej stoją- państwo Rajnige- 
row ie  z synem  S tan is ław em  
(obecnie mieszka na Borku), pań
stwo Matuszakowie (stoją przy 
obrazie),poniżej siedzą ich córki 
Czesława i Zofia (m ieszka na 
Osiedlu Słowackiego). Dalej sto
ją  siostry Wanda Wojtyniak (zd. 
Sternalska) oraz Stefania Piecho
wiak, szereg stojących zamyka 
Stefan Matuszak.

Odjęcie przedstawia narożnik Pla- 
Cu Wolności oraz ul. Stodołowej 
w 1929r. (obecnie Powst. Wielk.). 
W m iejscu obecnego budynku 
H^eszkalnego państwa Babczyń- 
skich (wybudowanego w 1935-36) 
st°i stodoła jedna z wielu która 
w swym czasie mieściły się przy 
®j ulicy. Po drugiej stronie ulicy wi- 
ać budynek państwa Kłosów

Oraz fragment meblami (budynek 
P° browarze)

w. M.
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ZABAWNA FtfECZ DZIEJE S IĘ Z  KOŃlHi' 
-  WYCHODZĄ Z UŻYCIA, A WCHODŻĄ

. W modę: ^  .
'  ■ • . .T u  l  tt-ćałs^orfhy-

J
eszcze w 80 latach 70% siły pocią
gowej w rolnictwie polskim stano 
wiły konie, a w rolnictwie indywidu
alnym wynosiły one aż 90%. Dziś widok 

rolnika i konia pracującego w polu przy 
bronowaniu zasiewów to wręcz zjawisko 
folklorystyczne, wzbudzające entuzjazm, 
przyw ołu jące w spom nien ia  z dz iec iń 
stwa, ale także wywołujące... zdziwienie 
(szczególnie u młodzieży, która dostrze
ga na polach tylko „konie mechaniczne,,).

Od 1980 roku pos tęp  m e ch a n iza c ji 
w rolnictw ie nieubłaganie wypiera ł ko
nie na boczny tor. Zamiast stajni zapeł
nionych rumakami, pojawiły się garaże 
z coraz to lepszymi ciągnikami, aż do
czekaliśmy czasów w których nie każde
go rolnika stać na kontynuowanie trady
cji swoich dziadków.

Mimo oszałamiającego przez ostatnie 20 
lat spadku pogłowia koni w Polsce, który 
wskazywałby na brak zainteresowania 
hipologią , zauważyć można coraz wię
cej m iłośników jazdy konnej. Co prawda 
nie zaw sze jeźdz iec  bądź am azonka 
(amator) są pasjonatami tych zwierząt. 
W  niektórych środowiskach po prostu nie 
wypada nie grać w tenisa czy golfa, a jaz
da konna jest obowiązkowa, mimo że go
dzina spędzona na końskim grzbiecie 
jest jak wejście na Czomolungme (Eve- 
rest 8847 m .n.p.m  !!!), zap iera dech 
w piersiach, jeśli w ogóle się oddycha 
w czasie jazdy. Tyłek podskakuje jak sprę
żyna, ręce są raz nad głową jeźdźca, raz 
nad głową konia, co nie zawsze w ierz
chowiec znosi cierpliw ie (przyznam, że 
mu się nie dziwię).

P rzew ażnie  po p ierw sze j „g leb ie" 
zmienia się stosunek naszego „dżo
keja” do konia, który albo całkowicie 
rezygnuje z uprawiania hippiki*, bo 
strach wzią ł górę nad snobizmem, 
albo zaczyna korzystać z porad instruk
tora, który tłumaczy, że to nie jest auto 
w którym po naciśnięciu pedału gazu 
rozw ijam y p rędkość 0-100 km / h 
w ciągu 4,5 s, i ham ujem y równie 
szybko.

Jeśli już zdecydowaliśmy się zrobić 
krok w kierunku tych zwierząt, to sta
rajmy się by czas poświęcony im, nie 
był czasem straconym. W przypadku, 
kiedy okazałoby się, że nie podołamy 
nauce tego sportu, która wymaga po
święcenia, cierpliwości, a także wy
rozumiałości do koni, zawsze można 
jeszcze pom arzyć o jeździe w ierz
chem, bądź skorzystać z przejażdżki 
bryczką. Dostarcza ona równie nie
zapomnianych wrażeń, szczególnie 
gdy jest to czas spędzony w gronie 
rodziny lub przyjaciół.

Niezależnie od tego, czy jeździ się za
wodowo, czy rekreacyjnie, możliwości 
wspólnego spędzania czasu z koniem, 
nauki i pracy są dzisiaj nieograniczone, 
tym bardziej, że do wyboru mamy kilka
naście ras koni w Polsce, z czego 7 są to 
rasy polskie wpisane do ksiąg stadnych. 
Są to rasy: w ielkopolska, małopolska, 
huculska, konik polski, śląska, z im no
krwista, sp- szlachetna półkrew, a pozo
stałe są to rasy sprowadzone z Niemiec, 
USA, Hiszpania itp.

Specjalnie do jazdy w ierzchem hoduje 
się konie gorącokrwiste, wykorzystywa
ne w klasycznym sporcie jeździeckim . 
Jedną z głównych cech kierunkowych 
selekcji jest ich przydatność 
do ujeżdżenia i skoków przez 
przeszkody .Od kilku lat co
raz w ięcej koni sprowadza 
się do Polski z zagranicy w 
celu krzyżowania ich z naszy
mi rodzimymi rasami. I tak 
spotkać można u nas: konia 
hanow ersk iego  (N iem cy), 
konia holsztyńskiego (Niem
cy). Krzyżowanie to ma na 
celu otrzym anie now ocze
snego konia  spo rtow ego , 
charakteryzującego się m.in. 
żyw ym  te m p e ra m e n te m , 
energią, lekkimi, swobodny
mi chodami.

Z innych ras koni naszych są
s ia d ó w  m ożna  sp o tka ć  
w Polsce m.in. konia fryzyj
skiego (Niemcy, Dania, Ho
landia), konia andaluzyjskiego

(Hiszpania), Ouarter Horse (USA) itp.

Do jazdy rekreacyjnej najczęściej wyko
rzystuje się nasze rasy rodzime, najczę
ściej konia w ielkopolskiego, m ałopol
skiego. Ponieważ w iększość jeźdźców 
są to dzieci, tak więc dużą popularno
ścią cieszą się “ kuce ” , z ang. “pony” ( do 
grupy tych koni zaliczamy konia o 
wzroście poniżej 1.48 cm w kłębie 
).Rasy małych koni w ystępujących w 
Polsce to m.in. niemiecki kuc wierzcho
wy ( Niemcy ), haflinger ( Austria, połu
dniowe Niemcy ), koń fiordzki ( Norwe
gia ), oraz uważane za doskonałego ko
nia pociągowego i jucznego, niezastą
pione w turystyce konnej, zwłaszcza w 
górach tzw. Hucuły ( Polska, Słowacja ) 
Natom iast określenie „ konik „ odnosi 
się do koni małych ale zaliczanych do 
ras pierwotnych , stanowiących dziś re
likt dawnej fauny , jak np. konik polski. 
Hodowla zachowawcza koników znaj
duje się w Stadzie Ogierów w Sierako
wie, gdzie co roku w październiku orga
nizowane są Dni Konika Polskiego pod 
nazwą Tarpaniada .

Z b liża jąca  się w iosna sp rzy ja  coraz 
częstszym wyprawom rowerowym, spa
cerom po okolicznych wronieckich la
sach, które są wymarzonymi terenami do 
jazdy konnej.

Z takiego sposobu spędzania wolnego 
czasu , zyskującego sobie coraz większą 
popularność korzystająjuż niektórzy miesz
kańcy naszego miasta i okolic. Życzę im 
sukcesów w wyjeżdżaniu parkurów i wielu 
niezapomnianych chwil spędzonych z koń
mi, nie tylko na ich grzbiecie.

Masztalerz

* hippika - sport jeździecki
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Z ŻAŁOBNEJ KARTY

JERZY GRUPIŃSKI

Zmarł artysta- malarz, wronczanin...

Lech Ratajczyk
Z audycji telewizyjnej, poznańskiego Teleskopu, emitowanej 13. lutego br. można 
się było dowiedzieć, iż w Pałacu Górków, siedzibie Muzeum Archeologicznego w 
Poznaniu otwarto wystawę pośmiertną malarstwa (czynną do 15. marca br.) profe
sora zwyczajnego Akademii Sztuk Pięknych w Poznaniu - Lecha Ratajczayka, o któ
rym napisałem w WS z dnia 1 marca 2001 r. w cyklu Wronczanie znani i nieznani. 

Lech Ratajczyk urodził się w dniu 21 grudnia 1945r. Ukończył w roniecką Szkołę 
Podstawową nr 2. W szkole tej młodziutki uczeń zaczął zdobywać pierwsze laury, 
uczestnicząc w powiatowych konkursach i wystawach rysunków, co skłoniło go do 
podjęcia nauki w Liceum Sztuk Plastycznych w Poznaniu. Tę szkołę ukończył w 1964r. 
W latach 1964-1970 studiował w Państwowej Wyższej Szkole Sztuk Plastycznych 
(obecnie ASP) w Poznaniu, uzyskawszy dyplom w pracowni prof. Zbigniewa Kępiń
skiego. W uczelni tej pozostał, jako jej pracownik dydaktyczny, przeszedłszy wszyst
kie szczeble pedagoga, od asystenta począwszy. W 1982r. uzyskał tytuł docenta, 
natomiast w 1994r., profesora nadzwyczajnego, a w trzy lata później osiągnął swe 
apogeum zawodowe- został profesorem zwyczajnym poznańskiej ASP.

Poza Polską, L. Ratajczak wystawiał swe cenione obrazy także za granicą, m.in. 
w Sofii, Wiedniu, Kolonii, Hamburgu, Liege, Berlinie, Brukseli, Brnie.

Jego prace znajdują się w Muzeum Narodowych Poznania i Warszawy, Muzeum 
Warmii i Mazur w Olsztynie, Muzeum Śląskim w Katowicach, Muzeum Sztuki Współ
czesnej w  Łodzi oraz w zbiorach prywatnych.

Dobrze byłoby, aby nasze Muzeum Regionalne podjęło starania o możliwość ekspo
nowania obrazów wronczanina - Lecha Ratajczyka, w jego rodzinnym mieście, wszak 
obiecał tutaj pokaz swych prac za życia, tj. w  2001 roku.

Janusz Łopata-Łowiński

Imię twoje
•■•Taki tytuł nosi ostatni tomik poezji wronczanina - Jerzego Grupinskiego. To właśnie 
głównie tej poezji poświęcone będzie spotkanie z autorem, na które zapraszamy 
wszystkich chętnych do Sali Rycerskiej wronieckiego muzeum
w sobotę (22 marca br.), w ramach 
■•Dni Kultury Chrześcijańskiej".

JERZY GRUPIŃSKI urodził się w 1938 
roku we W ronkach . D eb iu t p rasow y 
w 1963. Początki swej drogi twórczej 
zw iązał z ideami swoiście pojmowane
go autentyzmu. Publikował m.in. w  war
szaw skie j Ku lturze, Kresach, Nurcie, 
Odrze, Toposie i Poezji. Autor tomików 
poetyckich: Kształt fali (1969), Ta sama 
przemoc (1972), W dom jak w kalendarz 
(1976), S tw orzysz  św ia t a lbo s ieb ie  
(1979 ), A lbum  w ie lk o p o ls k i (1981 ), 
W aga i w arga  (1984), Jeszcze  noc 
(1990), W iersze do miłości (1991), Pro
tokół towarzyski (1994), Sposób na bez
senność (1996).

Od roku 1970 opiekun i wydawca mło
dych pisarzy w Centrum Kultury Zamek 
(Poznań). Redaktor naczelny Protokołu 
Kulturalnego wydawanego przez Zamek. 
Autor recenzji, felietonów, reportaży oraz 
książki dla dzieci.

Pożegnanie 
Henryka 

Ratajczaka

Droga życia każ
dego człowieka 
dob iega w cze 
śniej, lub później 
n ieun ikn ionego 
kresu. Dobiegła 
ró w n ie ż  tego  
kresu i dla Hen
ryka Ratajczaka.
R ów no w ty 
dzień po tego 
rocznej środzie
Popielcowej na w ronieckim  cmentarzu 
komunalnym zjawiły się rzesze przyjaciół, 
kolegów , w spó łp racow n ików  i zn a jo 
mych, ażeby na ostatnim odcinku tej dro
gi oddać Mu ostatnią posługę, posługę 
pożegnania.

Po wieloletniej ciężkiej chorobie odszedł 
na zawsze z grona żywych wzorowy pra
cownik, przykładny mąż i ojciec rodziny, 
dziadek, pradziadek. Serdeczny przyjaciel 
i kolega.

Jednakże to, co najbardziej umiłował to: 
ojczysta przyroda, knieja, łowiectwo i po
lowanie. Całe swoje życie spędził na ło
nie przyrody- wszakże był z zawodu le
śnikiem. W środowisku wronieckich my
śliwych uważany za wzorowego gospo
darza łowisk leśnych, cenionego i sza
nowanego łowczego koła oraz etyczne
go myśliwego i cenionego nauczyciela 
młodych adeptów łowiectwa.

Pamięć o nim zachowam y w naszych 
sercach na zawsze.

Heniu! Twój kontakt z ukochaną przyro
dą trwa nadal, bowiem mogiła Twa leży 
na skraju Puszczy Nadnoteckiej. Niech 
Ci Bór Darzy w krainie wiecznych łowów, 
niech ta ziemia po której ponad 76 lat 
kroczyłeś lekką Ci będzie, niech knieja 
na zawsze szumi nad Twoją mogiłą. 

Spoczywaj w spokoju.

W imieniu kolegów, i przyjaciół

Zenon Wilczyński
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DNI KULTURY CHRZEŚCIJAŃSKIEJ
FESTIWAL MUZYKI 

DAWNEJ
„PRO MUSICA ANTIOUA 

16 MARCA 2003
Formuła festiw alu w yw iedziona jes t z 
przesłan ia  S tow arzyszen ia  na Rzecz 
Efektywnych Metod Umuzykalnienia zwa
nego EMU, które w lutym b.r. otrzymało z 
rąk marszałka Mikołajczaka nagrodę za 
osiągnięcia w dziedzinie twórczości ar
tystycznej, upowszechniania i ochrony 
dóbr kultury.

Jestem członkiem Stowarzyszenia EMU 
i próbuję wprowadzić jego idee na tere
nie naszego miasta (w zeszłym roku było 
spotkanie folkowe w ramach Dni Wronek) 

W tym roku opracowałam projekt święta 
muzyki, festiwalu Pro musica antigna. W 
ramach Dni Kultury Chrześcijańskiej we 
Wronkach.

Spotkanie obejmowało trzy wydarzenia: 
wspólne m uzykowanie grup flażo le to- 
wych, prezentacje młodych wykonawców, 
koncert gości festiwalu Tria Taklamakau. 

G ospodarzem  był zespół flażoletowy, 
(który założyłam w myśl swoich zaintere
sowań przy Szkole Podstawowej w No
wej W si), 0 . 0  F ranciszkanie  i nasze 
Stowarzyszenie EMU.

Idea takich spotkań zawiera wspólne wy
konanie przez wszystkie zaproszone gru
py flażoletowe kilku utworów prezento
wanych podczas spotkania.

Tym razem uczestnicy nauczyli się grać 
w trakcie festiwalu dwóch utworów: XVI 
wiecznej pieśni wielkopolskiej, wykony
wanej też wokalnie przez wszystkich ze
branych oraz XIV-wiecznej melodii fran
ciszkańskiej.

W ramach prezentacji m łodych w yko
nawców zespół w Nowej Wsi zagrał kil
ka utworów muzyki dawnej powstałej w 
XIII i XVIw., przy akompaniamencie i w 
aranżacji kilku młodych muzykujących 
ludzi z Wronek: A gn ieszk i Borow czak, 
Dawida Korczaka, G rzegorza Nowaka i 
Igora  O w czarzaka, grających na g ita
rach i na bębnach.

Swoim koncertem uświetnili to spotka
nie muzycy z Tria Taklam akan, którzy 
w swoim repertuarze mają muzykę daw
ną, klasyczną aż po inspiracje muzyką 
etniczną. Trio Taklamakan jest jednym 
z profesjonalnych zespołów, które chęt
nie biorą udział w idei Stowarzyszenia 
EMU. Przy klawiaturze- Natalia R om a
now ska- klawesynistka, skrzypce- Jan

Romanowski, wiolonczela- 
Andrzej Trzeciak.

Celem spotkania była po
pularyzacja muzyki dawnej, 
włączenie w ten nurt m ło
dzieży. Grupy flażoletowe 
p rzy jecha ły  z O palenicy,
Niepruszewa, Pniew, Dusz
nik, z Chojna (gdzie istnie
je  jeszcze jeden zespół fla- 
żoletowy na terenie naszej 
gminy). To niewielka część 
rzeszy flażolecistów z W iel
kopolski. Jest ich kilkana
ście tysięcy. Współprowa- 
dzącym był jeden z anima
torów ruchu flażoletowego,
Wojciech Wietrzyński, który opracowu
je melodie na flażolet, jest często inspi-

wluzycy z Nowej 
Wsi i akopaniatoczy

Wojciech
Wietrzyński

ratorem takich spotkań, a także założy
cielem Stowarzyszenia EMU. g.

PORADY DLA TYCH, KTÓRZY CHCĄ NA
UCZYĆ SIĘ JĘZYKA NIEMIECKIEGO.

CO ZAPEWNIA SUKCES W NAUCE 
JĘZYKA OBCEGO.

Znajomość języków obcych dotychczas 
uznawano za szczytowy i trudny do osią
gnięcia poziom edukacji. Wiązało się to 
głównie z utrudnieniami dotyczącymi wyjaz
dów za granicę. Ale co powiemy teraz, kiedy 
gran ice s to ją  otw orem  dla dosłow nie 
wszystkich: począwszy od uczniów i studen
tów po ich rodziców, a nawet dziadków ? 
Jednakże języka obcego uczymy się nie 
tylko po to, aby wyjechać za granicę, od
wiedzając coraz to nowe kraje. Przeróż
ne bodźce odgrywają tutaj decydującą 
rolę i sprawiają, że łatwiej i chętniej i uczy
my się języka obcego.
O sukcesie w nauce języka będzie decy
dować tzw. motywacja. Jest to dążenie 
do osiągnięcia celu, które przybiera róż
noraki charakter.
Jednym  z m otywów je s t przyjem ność 
czerpana z uczenia się języka, uzyskiwa
nie informacji o życiu i realiach innego 
kraju. W iele osób w skutek fascynacji 
niepoznaną kulturą i ciekawością, jaką 
budzi nowy język podejmuje się naucze

nia i zgłębienia jego struktury. Sama chęć 
dowiedzenia się tego, co mówią do nas 
inne osoby, popycha nas do nauki. Moty
wacja wynikająca z zainteresowania jest 
najsilniejsza oraz daje najlepsze wyniki. 
Są też inne rodzaje motywacji tzw. moty
wacja instrumentalna, częściej spotyka
na u osób dorosłych, które uczą się języ
ka z myślą o lepszych zarobkach bądź 
uzyskaniu interesującej pracy w kraju, a 
nawet za granicą.
Nie zapominajmy, że na naszą motywa
cję wpływa nie tylko nasze środowisko 
społeczne tj. rodzina, znajomi, ale może 
jeszcze bardziej nasze pasje i upodoba
nia oraz to co sami przeżywamy i jakich 
dokonujemy wyborów.
Zachęcam Państwa do zastanow ienia 
się, co skłania nas do zgłębiania języ
ków obcych, czym mianowicie jesteśmy 
zmotywowani. Czy nasza motywacja jest 
na tyle silna, że sprostamy wciągającej 
przygodzie, jaką  jest nauka języka obce
go i zgłębianie w iedzy o kulturze innych 
krajów.

Powodzenia! 

Magdalena Zielińska

WIHAJSTER
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DRZWI OTWARTE
Zgodnie z zapowiedzią 15.marca 2003 
w Przedszkolu nr 1 miały miejsce Drzwi 
otwarte dla wszystkich rodziców zainte
resowanych zapisami swoich dzieci na 
nowy rok szkolny.

Pierwsi goście pojawili się już o godz. 
930. D zieci z 
z a in te re s o 
waniem zwie
dzały wszyst
kie pom iesz
czenia przed
szkolne: szatnie, stołówkę, salę gimna
styczną oraz sale dydaktyczne. Mogły po
rozm awiać również ze sw oją przyszłą 
panią, pograć w domino, rysować, ba
wić się w teatrzyk, pojeździć samocho
dem, czy ugotować obiad w kąciku ku
chennym.

Jednak największym zainteresowaniem 
cieszyła się sala gimnastyczna. Maluchy, 
jak i starsze dzieci mogły dać w końcu 
upust swojej nagrom adzonej energii. 
W ruch poszły piłki, rowerki. Rodzice rów
nież chętnie przyłączyli się do zabawy. 

Podczas tych radosnych zabaw nie za
brakło także czasu na chwilę rozmowy.

Przedszkole nr 1

Zespół Szkół nr 2
ZESPÓŁ SZKÓŁ NR 2 WE WRONKACH 

ul. Powstańców Wlkp. 25 
64-510 WRONKI

tel. 0 67 25 41 176, faks 0 67 25 43 620 
e-mail : zs2wr<3>ids.DOznan.Dl htto: U www.ids.DOznan.Dl/zs2wr

I

II Liceum Profilowane 
we W ronkach

Technikum Nr 2 
we Wronkach

Zasadnicza Szkoła 
Zawodowa

----- , --------------- ,---------------

3 lata nauki 4 lata nauki 2-3 lata nauki

1 ZARZĄDZANIE INFORMACJĄ
2.SOCJALNE
3. USŁUGOWO-GOSPODARCZE

1. BUDOWLANE
2. EKONOMICZNE

KLASY WIEL0ZAW0D0WE

OFERTA SZKÓŁ DLA ABSOLW ENTÓW  GIMNAZJUM

Panie nauczycielki odpowiadały na py
tania rodziców, a dotyczyły one przede 
wszystkim rozkładu dnia w przedszkolu 
i prowadzonych zajęć dydaktycznych. Pani 
dyrektor natomiast wyjaśniła sprawy do
tyczące odpłatności i bezpieczeństwa.

Zwiedzając 
przedszko
le m ożna 
było  także  
o b e j r z e ć  
k r o n i k i  

przedszkolne, zdjęcia z różnych imprez i 
wycieczek, dyplomy uczestnictwa z róż
nych konkursów.

Zorganizowanie tego rodzaju spotkania 
było naszym zdaniem strzałem w dzie
siątkę. Dzieci miały bowiem okazję bez 
stresowo poznać przedszkole, a rodzice 
zapoznać się z warunkami lokalowymi. 

Mamy nadzieję, że nasza placówka wy
warła korzystne wrażenie zarówno na 
dzieciach, jak i rodzicach, a co za tym 
idzie zorganizowane spotkanie przyczy
ni się do podjęcia decyzji o zapisie dziec
ka do naszego Przedszkola.

D.N.

W ubiegłym tygodniu prezentowałam ar
tyku ł o Drzwiach otwartych  w  Zespole 
Szkół nr 2.

Wówczas z przyczyn technicznych wycię
łam schemat organizacyjny szkoły. Dziś 
błąd swój naprawiam, zainteresowanych, 
a w szczególności panią Ewę Firlet, bar
dzo przepraszam.

G. Każm ierczak

Uczniowie Zespołu 
Szkół Nr 2 w powiecie

Echa konkursu recytatorskiego w Sza
motułach.

14 marca 2003r. w Szamotułach odbyły 
się pow iatow e e lim inacje  O gólnopo l
skiego Konkursu Recytatorskiego dedy
kowanego K. Gałczyńskiemu. Uczenni
ce Zespołu Szkół Nr 2 we Wronkach 
Katarzyna Ratajczak kl. III EA, Katarzy
na Bierka ki.III EA, Magdalena Kaczma
rek kl. III EA, Sylwia Antkowiak kl. III EA 
zaprezentowały utwory: Wł. Broniew
skiego, Leopolda Staffa, St. Barańcza
ka, J.D. Salingera.

Różnorodność prezentowanych utwo
rów świadczyć może o pozalekturowych 
za in teresow aniach naszej m łodzieży. 
Uczestnicy konkursu wystąpili w nastę
pujących kategoriach: recytacja, poezja 
śpiewana, teatr jednego aktora, „wywie
dzione ze słowa” .

Uznanie jury zdobyła uczennica ZS Nr 2 
we Wronkach Sylwia Antkowiak, która 
brawurowo przedstawiła fragment pro
zy J.D Salingera, zdobywając I miejsce. 
Sylw ia będzie reprezentow ać pow iat 
wraz z innymi wyróżnionymi osobami na 
e lim inacjach rejonowych w Gnieźnie. 
Trzymamy kciuki za udany występ.

Opiekun 
mgr Barbara Sawala

Mistrzostwa Powiatu Szamotulskiego w 
biegach przełajowych szkół ponadgim- 
nazja lnych

14 marca 2003r. odbyły się w Szamotu
łach Mistrzostwa Powiatu Szamotulskie
go w biegach przełajowych szkół ponad- 
g im nazjalnych na dystansach: dziew 
częta -1500  m, chłopcy -2000  m.

ZS Nr 2 reprezentowali uczniowie: 

Hanna Skrzypczak, Natalia Górska, 
Paulina Olech, Magdalena Stańko, Ilo
na Puk, Anna Śniadecka, i Jolanta  
Kaczmarek, Damian Mataj, Artur Je
zierski, Bartłomiej Pawlak, Rafał Ba- 
nachowicz, Sebastian Mleczak, Prze
mysław Błajet, Maciej Raszewski, Ma
rek Mielcarek, Arkadiusz Kozłowski, 
Marcin Antkowiak, Jan Ganski, Kry
stian Kosberg, Artur Ferfet, Adam Gi- 
daszewski, Dawid Chorzępa i Paweł 
Urban. Wśród dziewcząt najlepsze miej
sce -  9, w roczniku 1985, zajęła Anna 
Śniadecka. Wśród chłopców w roczni
ku 1986 Artur Ferfet, zajmując wysokie 
3 m iejsce zakwalifikował się do finału 
wojewódzkiego, który odbędzie się w 
Żerkowie dnia 28.03.2003r.

Opiekun grupy 
mgr Damian Sieczka
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997
Wykaz zdarzeń za miesiąc luty 2003

06.02 -  przyjęto zgłoszenie o dokonaniu 
włamania do niezamieszkałego budyn
ku mieszkalnego przy ul. Rzecznej we 
Wronkach. Sprawcy zabrali między inny
mi obraz i zegar ścienny. Okazało się, że 
sprawcami są nieletni wcześniej znani 
policji.

07,02 -  przyjęto zgłoszenie o kradzieży 
radioodtwarzacza z samochodu Seat Ibi- 
za zaparkowanengo przy dworcu PKP. 
Straty około 600 zł.

14.02 -  w  godzinach dopołudniowych 
doszło do pożaru pomieszczenia maga
zynowego przy sklepie ogólnospożyw

czym przy ul. Ogrodowej we Wronkach. 
Straty wyniosły około 15 tys. zł.

17.02 - przyjęto zgłoszenie o kradzieży 
przenośnego komputera -laptopa z fir
my „Troi” we Wronkach. Straty 6.771 zł.

19.02 -  przyjęto zgłoszenie o kradzieży 
roweru produkcji holenderskiej, koloru 
fio le tow ego przy ul. M yśliw skie j we 
Wronkach,

24,02 -  przyjęto zgłoszenie o dokona
nym włamaniu do samochodu skoda 
oktawia zaparkowanego przy posesji 
na ul. Azaliowej. Z samochodu doko
nano kradzieży radioodtwarzacza mar
ki „P ionier”.

- w tym samym dniu został zatrzymany 
nieletni (znany wcześniej policji) w skle
pie przy ul. Niepodległości we W ron
kach na kradzieży pieniędzy.

25.02 -  przyjęto zgłoszenie o kradzieży 
20 szt. p ły t ce ram icznych  w artośc i

20.000 zł. z terenu zakładu pracy „Amica"

-  przyjęto zgłoszenie o kradzieży 
roweru marki „SELENE”, koloru różowe
go przy ul. Myśliwskiej we Wronkach.

04.03 -  o godzinie 21.20 przyjęto zgłosze
nie o braku opieki nad dzieckiem (1 rok i 7 
miesięcy), które zapłakane, głodne i „mo
kre" przebywało razem z matką na meli
nie (świętowali ostatki). Matkę będącą w 
stanie nietrzeźwości (2,14 promila alko
holu w wydychanym powietrzu), przewie
ziono do Izby W ytrzeźw ień, a dziecko 
umieszczono w Domu Dziecka w Szamo
tułach. Sąd Rejonowy w Trzciance - Wy
dział Rodzinny i Nieletnich w Czarnkowie 
zdecyduje o dalszych losach dziecka.

Dodatkowo odnotowano w m iesiącu lu
tym 2003 r. 8 kolizji drogowych.

Wojciech Waroś

„Drzwi otwarte” 
na Leśnej

Doświadczenie ostatnich lat nauczyło 
nas -  dyrekcję  i nauczycie li Zespołu 
Szkół nr 1 -  że organizowanie „drzwi 
otwartych” dla kandydatów do szkół wcho
dzących w skład zespołu przynosi ko
rzyść jak najbardziej wymierną. Młodzi 
ludzie, stający przed życiowymi decyzja
mi w sprawie dalszego kształcenia, czę
sto zagubieni i zdezorientowani, poszu
kują dokładnej informacji, chcązobaczyć 
placówkę, w której być może spędzą naj
bliższe lata. Nie bardzo zazwyczaj wiedzą,

jaki jest kształt edukacji na poziomie gim
nazjalnym i ponadgimnazjalnym. Dlate
go um ożliw ienie im złożenia w izyty w 
gimnazjum czy placówce ponadgimna- 
zjalnej to nie jakiś marketingowy chwyt, 
ale szansa dla kandydatów (mogą zo
baczyć szkołę, poznać zasady rekrutacji, 
dowiedzieć się o kierunkach kształcenia, 
porozmawiać z nauczycielami i ucznia
mi) i szkoły (jeśli ma atuty, to pokazanie

ich i bezpośrednia rozmowa z kandy
datami przyciągają młodych ludzi).

W  piątek i sobotę (14 i 15 marca) szko
łę na Leśnej odwiedziło wielu szósto- 
klasistów z naszej gminy i uczniów trze
cich klas gimnazjum nie tylko z Wronek 
i Biezdrowa, ale też na przykład z Czarn
kowa, Lubasza, Obrzycka, Ostroroga, 
Krzyża, Wielenia, Sierakowa, Pniew... Ci 
pierwsi, kończący naukę w szkołach 
podstawowych, zainteresowani byli in
formacją o g im nazjum  na Leśnej; dru
dzy, stojący przed wyborem szkoły koń
czącej się maturą, pytali o nachylenia 
programowe w liceum  o g ó ln o ksz ta ł
cącym , o zawody i specjalności w te ch 
n ikum , o profile liceum  p ro filo w a n e 
go. W szyscy mogli obejrzeć szkolne 
sale lekcyjne, pracownie inform atycz
ne i specjalistyczne. Była szansa wejść 
na prowadzone przecież normalnie w 
piątek lekcje, porozmawiać z dyrektor 
Grażyną Gromadzińską - Kopras, z na
uczycielami czy młodzieżą. W sobotę z 
reguły w izytowano szkołę rodzinnie -  
równie wiele pytań i wątpliwości mają 
bowiem rodzice szóstoklasistów i gim
nazjalistów.

Jak co roku, m usie liśm y rozw iew ać 
obawy o los gimnazjalistów wśród star
szej młodzieży liceum i technikum. Trzy- 
nastolatkowie i ich rodzice z ulgą do
w iadywali się, iż takie przebywanie w 
jednym budynku szkolnym młodzieży w 
przedziale wieku od 13 do 20 lat okaza
ło się nie trudnością, ale wręcz korzy
ścią. Licealiści i uczniowie technikum 
okazują się na tyle dorośli, że gimna
zjalistów otaczają prawdziwą opieką. Z

kolei kandydatom do liceum trzeba było 
tłumaczyć, na czym polega nachylenie pro
gramowe klas, a chcących się uczyć w 
technikum interesowały głównie różnice 
między zawodami technika elektronika i 
elektryka.

Młodzi decydujący o wyborze szkoły (a jesz
cze bardziej ich rodzice) coraz bardziej in
teresują się poziomem pracowni przed
miotowych, a także możliwością rozwija
nia swoich zainteresowań i talentów na 
dodatkowych zajęciach. W tym względzie 
mieliśmy się czym pochwalić -  w szkole 
działają liczne koła i kluby (od komendy 
OHP, przez klub internetowy po koło teatral
ne). Wyjątkowe zainteresowanie wykaza
no możliwością skorzystania w „dni otwar
te" z najnowszej pracowni informatycznej. 
Otwarte zajęcia ściągnęły wielu zaintere
sow anych, przede w szystkim  ze szkół 
podstawowych -  surfowano po Interne
cie do woli.

Czasu na podjęcie decyzji o miejscu dal
szego kszta łcen ia  zosta ło  szóstoklas i- 
stom i kończącym gimnazja coraz mniej. 
Mamy nadzieję, że „otwarte drzwi" na Le
śnej ułatwią wielu takiej decyzji podjęcie.

• Robert Dorna
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KRĘGLE
Liga Zakładów 

Pracy
Rozegrano szóstą kolejkę Ligi Zakładów 
Pracy. Walka drużynowa ciągle jest za
cięta i znów na drugie miejsce w I lidze 
awansowała ekipa Pometu 1, w yprze
dzając Arnikę 2. W strefie spadkowej zna
lazła się drużyna Pometu 3, a opuścił ją  
team ze Szczotexu.

W II lidze pewni awansu mogą już być 
strażnicy z Zakładu Karnego, a za ich ple
cami o kolejne dwa miejsca premiowa
ne awansem w alczą Andrepol, Jotmar 
i OSP.

Wśród Pań na wyższe miejsca awanso
w a ły  Teresa K o w a lska  (4 m ie jsce ) 
i Agnieszka Piotr (5 miejsce). Czołowa 
trójka bez zmian (Beata Elmiś, Agniesz
ka Wojtkowiak i Alicja Jabłońska). 

C iekaw ie  zapow iada  się ryw a lizac ja  
wśród Panów. Zmniejsza się przewaga 
lidera Jacka Nykla. Konkurenci depczą 
mu po piętach i wydaje się, że z gratula
cjami należy poczekać do ostatniego tur
nieju.

Najlepszy wynik kolejki zanotował W ie
sław Kałużyński (Policja) - 375 pkt.

I LIGA

1. AMICA I -6 3 1 5

2. POMET I -6 2 1 7

3. AMICA II -6 2 0 4

4. STANMET -6 0 6 0

5. ZDZ -6 0 3 8

6. POMETU -  6036

7. AMICA III -5 9 4 1

8. SEZAM -5 8 9 6

9 SZCZOTEX -  5819

10. POMET III -5 8 1 6

11. FO TO -B LA JE T-5795  ■

12. DELTA-Mechanika Maszyn -  4524

II LIGA

1 zakład karny -5 9 8 5  
2-ANDREPOL -  5883

3 JOTMAR -  5848

4 OSP -  5792

5.G ospodarstw o A gro turystyczne-N o- 
wak -  5769
6- Przeds. Komunalne -  5760

7- SUKURS -  5736

8. GELG -  5680

9. PO LICJA-5 6 4 3

10. Franciszkanie -  5460

11.STRAŻ M IE JS K A -4312  

Indywidualnie kobiety po odrzuceniu 
najgorszego wyniku (czołowa 10)

1. Elmiś Beata (POMET II) -  1765

2. W ojtkowiak Agnieszka (SEZAM) -  
1747

3. Jabłońska Alicja (JOTMAR) -  1680

4. Kowalska Teresa (POMET II) -1652

5. Piotr Agnieszka (G E L G )-1 6 4 6

6. Konkol Bogumiła (POMET I I ) -  1633

7. Błajet Beata (FO TO -B ŁA JE T)-1623

8. Garczarek Brygida (POMET II)-1 5 4 5

9. Nowak Róża (Gosp. Agr.-Nowak) -  
1531

10.Szm yt G rażyna (P rzeds.K om ) - 
1528

Indywidualnie mężczyźni po odrzuce
niu najgorszego wyniku (czołowa 20)

I Nykiel Jacek (AMICA I) -  1783 

2.Sawala Krzysztof (AMICA I ) - 1764

3. Golas Zbigniew (AMICA I) -  1760

4. Dopierała Leszek (AMICA I I I ) -  1753

5. Machniewski Dariusz (AMICA II) - 
1747

6. Michalak Marcin (POMET I) -  1744

7. Brzóska Filip (AMICA I I ) -  1742

8. N aw ro t R om an (A N D R E P O L) -  
1739
9. Kowalski Andrzej (POMET I ) -  1727

10. Łożyński (ZAKŁAD K A R N Y )-1717

I I  .Woźniak leszek (POMET I) -  1711

Pajor Tomasz (ZDZ) -  1711 

Wrembel Rafał (STANMET) -  1711

14. Kałużyński W iesław (POLICJA) - 
1699
15. Bączkiewicz Roman (POMET I) -  
1691
16. Mrowiński Piotr (S T A N M E T )-1686

17. Sałata Sławomir (Gos.Agr.-Nowak) 
-  1678

Rusinek Kazimierz (ZDZ) -  1678

19. Gębara leszek (POLICJA) -  1676

20. Konkol Paweł (AMICA II) -  1675

Rekordy

Najlepszy wynik drużynowo: AMICA I -  
1078, na jlepszy w yn ik wśród m ęż
czyzn: Jacek Nykiel (AMICA I) -  382, 
najlepszy wynik wśród kobiet: Beata 
Elmiś (POMET II) -  364, Agnieszka 
Wojtkowiak (SEZAM) -  364.

Maciej Kląskała 
Roman Bączkiewicz

KOLEKCJONER Z WRONEK

Tytuł Mistrza 
Polski

za własne 
pieniądze

Mariusz Adamaszek - zawodnik Wroniec- 
kiego Ośrodka Kultury - jest kolekcjonerem 
tytułów Mistrza Polski. W  sobotę 15 marca 
2003 roku udał się do Marek k/ Warszawy 
na II Mistrzostwa Polski w warcabach 100 
polowych- aktywnych. (Normalne Mistrzo
stwa Polski rozgrywane są  w tempie gry 
6 godzin na partię). Zawody te rozgrywano 
w jednym dniu w tempie gry 20 minut na 
osobę, na dystansie 7 rund. Rozgrywki pro
w adzono w dwóch przedzia łach w ieko 
wych: do 16 lat i ponad 16 lat. Grano 
w czterech grupach, bo kobiety i dziewczynki 
grały osobno.

Z Wronek na zawody udała się jedna oso
ba i na razie za własne pieniądze, bo szu
kamy kogoś, kto mógłby pomóc w refinan
sowaniu kosztów (około 300 złotych).

W mistrzostwach udział wzięło ponad sto 
osób. W grupie mężczyzn uczestniczyło 27 
zawodników, w tym cała czołówka Polski. 

P ierwszy był M ariusz Adam aszek WOK 
Wronki zdobył 11 pkt./45 na 14 możliwych 
do uzyskania. Mariusz cztery partie wygrał 
i trzy zremisował.
Drugie miejsce zajął Marcin Stec Admirał 
Szczecin 11 pkt/44

Trzeci był Grzegorz Giuda KS Lokator Gnie
zno 10 pkt.
Wcześniejsze tytuły Mariusza Adamaszka: 
Mistrza Polski w warcabach 100 polowych; 
w grze normalnej; w grze błyskawicznej; 
w grze drużynowej; w warcabach klasycz
nych; w grze normalnej, błyskawicznej, dru
żynowej.

In s tru k to r WOK-u Jan M am et

Za ty d z ie ń  porozm aw iam y z m istrzem  
o problemach, jak ich  sporo na jego  dro
dze. red.
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P IŁ K A  NOŻNA i  in n e

W minioną środę Amica Wronki podej
mowała drużynę ze stolicy „Polonię” War
szawa. Wiele osób spodziewało się, że 
to spotkanie będzie cieszyć się sporym 
zainteresowaniem, lecz ze względu na 
to, że był to środek tygodnia, wiadomo, 
sporo osób w pracy na popołudniowej 
zmianie. Część kibiców zrezygnowała z

pow odu z im na, k tó re  nada l nas nie 
opuszcza, inni zniechęceni są słabą po
stawą Arniki w tym sezonie.

Klub Kibica staw ił się w liczbie mniej
szej niż zwykle, ale i tak nie było źle, sta
ra ł się dop ing iem  w spom agać sw o ją  
drużynę przez całe spotkanie.

Na uwagę zasługuje fakt, że gdy spotka
nie dobiegało końca, a Amica przegry
wała już 1 : 3 i większość osób opusz
czała stadion... cały Klub Kibica pozostał 
na miejscu i zaśpiewał p io se nkę ....Czy

U wędkarzy:

Sportowe sukcesy 
wronieckich wędkarzy

2002r.

W ostatnim okresie Zarząd Nadnoteckie- 
go Okręgu W ędkarskiego PZW w Pile 
d o ko n a ł podsum ow an ia  spo rtow ych  
osiągnięć wędkarzy w roku 2002. na li
stach rankingowych nie zabrakło również 
nazwisk wędkarzy z Wronek, a najwięk
szym sukcesem w tych rozgrywkach, to 
zdobycie trzeciego miejsca w rozgryw
kach drużynowych o Grand Prix Okręgu. 
Sklasyfikowano 12 drużyn z których na
szych wędkarzy wyprzedziły tylko drużyny 
Złotej Kaczki i Philipsa z Piły. W rozgryw
kach indywidualnych dyscypliny spławi- 
kowej zwyciężyli: Kamil Geisler z Cho
dzieży przed Józefem Stenclem z Philip
sa i Adamem Rysiewskim ze Złotej Kacz

wygrywasz, czy nie...” i 
to był przejaw tego, że 
są ludzie związani są 
z drużyną na dobre i 
złe. Jasne, że każdy 
chce, by jego ukocha
ny klub zawsze wygry
w a ł, a le  to nie je s t 
możliwe. Amica prze
grywając to spotkanie 
zb liż y ła  się n ie b e z 
piecznie do strefy ba- 
rażowej, n iestety za
miast walki o europej
skie puchary, przyjdzie 
walczyć o utrzymanie..

Na z a ko ń cze n ie  
chciałbym wszystkim podziękować i za
prosić na sobotę, kiedy to Amica będzie 
podejmować „Wisłę" Płock, teraz gdy się 
nie wiedzie naszemu zespołowi wspar
cie w spólnym  doping iem  je s t bardzo 
potrzebne.

Myślę, że nie pozostaniecie obojętni i gre
mialnie przyjdziecie na nasz stadion.

Radosław F.
„Klub Kibica
Arniki Wronki przy TMZW"
http://am ica.bm p.net.pl

ki, ale na zaszczytnym czwartym miejscu 
sklasyfikowany został reprezentant W ro
nek Z ygm un t R ydlew icz.

W gronie 61 sklasyfikowanych zawodni
ków na wysokiej 11 pozycji uplasował się 
Z b ign iew  Gżyl, R yszard Z im n iak- 36, 
Jan P on ick i- 37 i Duda A rkad iusz  -41 
Również w kwalifikacji 3 letniej, sezony 
2000-2002 na wysokiej 18 pozycji znaj
duje się Zugmunt Rydlewicz z tym, że 
wymieniony rozpoczął swoje starty do
piero w roku 2001 i s iłą rzeczy nie miał 
m ożliw ości uzyskania w iększe j liczby 
punktów, niemniej jednak z uwagi na uzy
skane wyniki w roku 2002 Z ygm un t Ry
d le w icz  powołany został do sportowej 
kadry Nadnoteckiego Okręgu W ędkar
skiego i jes t p ierwszym  wędkarzem  z 
Wronek, któremu udało się dostąpić tego 
zaszczytu. Gratulujemy. Z.Wilczyński

WARCABY
W Niewiadowie 
koło Tomaszowa 
Mazowieckiego...
...rozegrano w dniach 06 -09 .03 .03r. 

XXVII Półfinał Mistrzostw Polski w War
cabach 100Polowych. Z Wronek na te za
wody udało się dwóch młodzieżowców: 
Łukasz Zieliński i Karol Matlak.

Jako zawodnicy WOK Wronki finansowa
ni byli przez Ludowy Zespół Warcabowy, 
który pozyskał finansowanie kosztów u 
wronieckich właścicieli firm.

W zawodach uczestniczyło36 osób w tym: 
3 arcymistrzów, 4 mistrzów, 4 kandyda
tów na mistrza, 8 z I kategorią itd. Łuka
szowi przydzielono 5 numer startowy, 
zgodnie z listą rankingową PTW a Karo
lowi nr 21.

Każdy z zawodników rozegrał 8 partii w 
tempie gry 1,5 godziny na partię na oso
bę. Łukasz Zieliński po wygraniu trzech 
p ierwszych partii ob ją ł prow adzenie i 
ostatnie pięć partii zremisował grając z 
najlepszymi w Polsce. Nie oddał prowa
dzenia i w końcowej punktacji z 11 punk
tami znalazł się w pięcioosobowej gru
pie, którzy zgromadzili po 11 punktów. 

Łukasz Zieliński zajął pierwsze miejsce 
bo posiadał najwyższe wartościowanie i 
w raz z n a s tę p n ą  s ió d e m ką  uzyska ł 
awans do XXVII Finału Mistrzostw Polski 
w warcabach 100 polowych które będą 
rozegrane we wrześniu.
Łukasz Z ieliński 11 pkt/ WOK W ronki- 
LZW GELG M2339
Mirosław Kobyliński 11 pkt/ KZS GOSiR 
Darłowo AM2381
Damian Reszka 11 pkt/ LZS DK Ujazd 
II2078
Tomasz Bieniek 11 pkt/ GLKS TOR La- 
skowice AM2375
Ryszard Sawczyk 11 pkt/ KS Adm ira ł 
Szczecin M2352
Piotr Kus 10 pkt/ LZS Kociołki Sarbia- 
Sarbka K2275
Marcin Grzesiak 10 pkt/ UKS Struga Mar
ki AM 2402
Adam Łyczba 10 pkt/ GLKS TOR Lasko- 
wice 12145
rez. Leon M iku licz 10 pkt/ Koryciska 
M2331
rez. Bartosz Gronowski 10 pkt/ KS Loka
tor Gniezno 12140
Przemysław Oderkiewicz 10 p GOK SW 
Lututów K2311
M ateusz S ow izd rza ł 9p KS W arcpo l 
Szczecin II 2123
Karol Matlak zajął miejsce 33 z czego jest 
bardzo niezadowolony (dwie wygrane, 
jeden remis, pięć przegranych).

Jan Mamet



REKLAMA * OGŁOSZENIA

studio dekoral
• • Elżbieta i Jerzy Bajonowie

polecają:

AO'
PŁYTY GIPSOWE 

i PROFILE
w cenach konkurencyjnych 

• FARBY & KLEJE tr^ s p
■ TAPETY & KASETONY 8>̂ tis !
■ OKNA PCV (montaż, gwarancja) 
PŁYTKI CERAMICZNE

KOMPl TEROWA 
MIESZALNIA IARB !

Wronki, ul. Dworcowa 2 
(przy dworcu PKP) 
pil pt: od 8.00 do 17.30 
w soboty: 8.00-13.30 
Tel./fax:254 94 76

Płatność kartami bankowymi
DOGODNA DOJAZD I PARKING

PIEKARNIA
Gminnej Spółdzielni „SCh” we Wronkach 

tel.25400 57
poleca:

* CHLEB - Baltonowski, Wiejski, Żytni razowy, 
Tostowy, Graham, 7 ziaren, Słonecznikowy 

* BUŁKI i ROGALE w różnych gramaturach
* CHAŁKI zdobne

* PIECZYWO CUKIERNICZE
■ również na indywidualne zamówienia, które można składać 

w sklepach firmowych lub telefonicznie w piekarni

e
o

/L
u

w

KLIENTCE, która złożyła na 
łamach «WS ” życzenia z okazji 

20. rocznicy działalności 
Kwiaciarni

i wszystkim naszym Klientom 
serdeczne podziękowania 

składają
Barbara i Wojciech 

Kitowie

A L E R G I E
testy bez nakłuwań 

odczulanie bez leków

M IGRENY. NERW ICE  
DEPRESJE ( k o m p u te r o w o )

Wronki, ul. Kościuszki 26 soboty 8.00 - 20.00

Rzuć palenie!
skuteczne usuwanie nałogów

N O W O Ś Ć
Test alergiczny w kierunku:

pasożytów, bakterii, 
pierwotniaków 

człowieka

ftJ W sobotę, 22 marca o 18 
mecz z Wisłą Płock

W niedzielę 23 marca, III liga 
rozgrywa mecz na wyjeżdzie

z Tur Turek

26 marca 2003 r. /ś ro da /16.0C 
mecz Pucharu Polski

Czarni Wróblewo - Amica



REKLAM A OGŁOSZENIA DROBNE

Sklep Firmowy 
K O Z I E G Ł O W Y  

we WRONKACH, RYNEK 10 
TEL.: 254 36 58

WPROWADZA DODATKOWO
SPRZEDAŻ HURTOWĄ!

* drobiu firmowego * wyrobów firmowych 
* wyrobów „FARMUTIL H.S.

w Szamotułach - ul. Dworcowa 15 
Zamówienia telefoniczne: (0-61) 29 22 496 

tel. kom.: 0-609 837 155
ZAPRASZAMY DO WSPÓŁPRACY  

Polecamy bogaty asortyment wyrobów

SKŁAD DRZEWNY
Wronki, Szklarnia

poleca:

* więźbę dachową 
* tarcicę

tel.: tartak (095)762 45 53 
tel.: skład 0 691 178 673

pphu KAKABA
poleca:

* wszystkie systemy 
dociepleń i izolacji 

* materiały na posadzki
* siporeks, cegły, cement itp.
* folie, płyty GK i akcesoria

z. dostawą na miejsce

NOWE,
JESZCZE NIŻSZE CENY 

-SPRAW DŹ!

Cmachowo 46 
Tel.: 0602 752 342;
604 640 369
Tel./fax: (067) 254 40 95 

Serdecznie zapraszamy

Ogłoszenia DROBNE
60 g r/s ło w o  +VAT

CENTRUM  POKRYĆ  
DACH O W YCH

oferuje:
- Blachy dachówkopodobne i trapezowe 

cięte na wymiar
- Blachy trapezowe ocynkowane 

oraz w powłoce ALU, CYNK
- Dachówki betonowe UNIBET, 

PRODACH, IBF, BRAAS
- Dachówki ceramiczne ROBEN, 

WIEKOR, MULLER
- Okna dachowe VELUX, OKPOL, 

FAKRO, wyłazy dachowe
- Rynny PCV, obróbki blacharskie, blachy 

płaskie
- Płyta falista ONDURA USA, gonty 

papowe
- Systemy dociepleń, wełna ROCKWOOL
- Ekologiczne szamba PCV, rury

drenarskie
- Przydomowe oczyszczalnie ścieków
- Grzejniki miedziane, aluminiowe, stalowe

MONTAŻ -  TRANSPORT -  RATY
„PROMOTECH Brzeźno ul. Dolna I0 

tel.: (067) 255-19-83

K O M I N K I
WKŁADY KOMINKOWE

Rozprowadzanie ciepłego powietrza 

Bartłom iej Forem ski 
Szamotuły, ul. Wiosny Ludów II

tel.: 061/ 292 22 40, 0 602 444 974

Angielski - 1 5 zł./ lekcja 0 501 467 418 

Kredyty różne 0 604 518 946

Usługi ogólnobudowlane, wykonanie, 
naprawa, malowanie elewacji budyn
ków. Długoletnie doświadczenie, so
lidność i ceny konkurencyjne 
tel.: (0-67) 2541-110, 605 150 349

„KANTOR” ul. Poznańska 47 zapra
sza II! Przy większych transakcjach 
negocjowanie cen 254 37 65 

K red yty  Lukas  0 801 330 011 

Nauka gry na gitarze 0 691 947 669

Oddam w najem mieszkanie 
3-pokojowe, tel. 254 15 51

Przyjmę ucznia w zawodzie sprze
dawca stolarz, 2541-172 
ul. Sierakowska 35

Sprzedam działkę budowlaną
we Wronkach o pow. 1300 m2 
691 916 374

Sprzedam działkę budowlaną
we Wronkach. 0 606 449 802

Księgowy z wieloletnim doświadcze
niem podejmie pracę tel.: 504 178 191 

Sprzedam prosięta. 0 604 380 948

Sprzedam działkę ogrodową (prąd, 
woda) 2541-344

Pilnie wynajmę umeblowane mieszka
nie - os. Słowackiego 3a / 2. Ewentual
nych kontrahentów zapraszam 27.03.br. 
w godz. 12-18.

KARCHER-USŁUGI
TEL.: 605 246 786, 605 286 376

Myję okna 061 / 879 26 75;
061 / 879 40 64

Sprzedam 60 m2 dachówki betonowej 
- podwójna fala w iśniowa,18 zł/m2. 
Tel.: 0 602 737 765; 254 24 34

Poszukuję m ieszkania do w ynajęcia 
we Wronkach, może być pokój z kuch
nią + łazienka, od zaraz.
Kontakt: 0 605 749 855

Oddam w  najem  pom ieszczen ie  
30 m2z zapleczem - centrum Wronek 
0 600 181 806



BIBLIOTEKA Publiczna
ul. Szkolna 2, tek: 254 06 17 

czynna :
pn. - pt. w godz.: 10.00 -18.00 

wtorki w godz. 10.00-14.00

MUZHJMRBOONAUsE
ul. Szkolna 2, tel.: 254 

czynne:
01 33 u a b a u’

poniedziałek - nieczynne czwartek - 10 00 - 14 00
wtorek - 10.00 - 14.00 piątek - 14 00 - 18.00
środa -14.00 -18.00 sobota - 10.00 - 14.00

wystawa czasowa: do 30 marca „Haftem malowane"

obrazy wyszywane przez panią Annę Ostrowską z Wronek 

------------------------------------------------------------------------ >

Jan Kwaśny informuje: Wymieniamy dokumenty
DOWÓD OSOBISTY

2 dniem 1 stycznia weszła w życie ustawa, wprowadzająca 
obowiązek wym iany dowodów osobistych wydanych przed 
dniem 1 stycznia 2001 r. w następujących terminach:

1 /od dnia 1 stycznia 2003r. do dnia 31grudnia 2003r. -  w yd a 
nych w  latach 1962-1972

2/ od dnia 1 stycznia 2004r. do dnia 31 grudnia 2004r. -  w yda 
nych w  latach 1973-1980

3/ od dnia 1 stycznia 2005r. do dnia 31 grudnia 2005r. - w yd a 
nych w  latach 1981-1991

4/ od dnia 1 stycznia 2006r. do dnia 31 grudnia 2006r. -  w yda 
nych w  la tach 1992-1995
5/ od dnia 1 stycznia 2007r. do dnia 31 grudnia 2007r. -  w yda 
nych w  latach 1996-2000
Opłata za DOWÓD OSOBISTY wynosi 30,00zł i wpłacana jest 
w Banku Spółdzielczym we Wronkach.

Dołączyć do wniosku należy:

'  2 fotografie

'  opłatę za dowód osobisty

'  kawaler, panna -  ODPIS SKRÓCONY AKTU URODZENIA

żonaty, mężatka, wdowa, wdowiec /iec/ , rozwiedziony/a/ - 
ODPIS SKRÓCONY AKTU MAŁŻEŃSTWA

UWaga: ODPISY SKRÓCONEGO AKTU URODZENIA LUB 
AKTU MAŁŻEŃSTWA dołącza się w przypadku, gdy urodzenie, 
c*y małżeństwo nie było we Wronkach
Osoby do 65 lat w ym ien ia ją  co 10 lat, od 65 lat i dalej na czas 
^ o z n a c z o n y .

Tek 2541-135 

/pokój nr 5/

Infor. udzieliła Elżbieta Kląskała -  UMiG

Wronieckie 
sprawy
tel (O e ż jl iM O T s e -  
fa*  (067) 254 16 16 
e - mail:
Wr°nieckle @ prlv5.onet.pl 
Zenek99@go2.pl

WYDAWCA: Towarzystwo Miłośników Ziemi Wronieckiej, 64-510 Wronki ul. Szkolna 2. tel.: 254 01 36 
Redaktor naczelna: Grażyna Każmierczak; tel.: 0-501 467 452 lub (254 01 36)
Druk: Zakład Graficzny S7S - Czarnków
Ogłoszenia I reklamy. Agencja Wydawniczo - Reklamowa Wronki. PI. Wolności 9 Tel./fax: (67) 254 16 16 
pn.- pt. w godz. 9.00 -17.00, sob. 9.00 -13.00 j gn k w a ś n y

Zarząd TMZW zastrzega sobie prawo decydowania o publikowaniu otrzymanych materiałów, dokonywania skrótów, zmiany, 
tytułów i adiustacji. Za treść ogłoszeń wydawca nie odpowiada. Anonimów nie drukuiemy!
Adres korespondencyjny redakcji ■ siedziba TMZW w budynku muzeum: 64-510 Wronki, ul. Szkolna 2

Numer zamknięto: 19.03.2003r.

INFORMACJE
D Y Ż U R Y  A P T E K

POD ORŁEM, Rynek 6, tek 254 01 34 
SŁONECZNA, ul. Partyzantów, tek 254 35 67 

PHARMACON II, os. Borek, tek 254 93 79

22 marca - sobota 
Pod Orient 8.oo -  13.oo

19.oo -  20.oo

23 marca - niedziela 

Słoneczna 10.oo -  11. 3o
19.oo -  20.oo

Ogólna charakterystyka budowanej hali 
sportowej przy wronieckim gimnazjum

Powierzchnia użytkowa - 3.009,72 m2

Powierzchnia zabudowy - 2.819,59 m2

Kubatura obiektu - 19.994,01 m3

Zaprojektowano halę jednonawową, o rozpiętości 36,00m i dł. 
55,00m; połączona będzie z gimnazjum. Wysokość hali w świetle 
od 7,50m do 8,75m.Wysokość pomieszczeń w części wejściowej 
-  4,00m. Wysokość pomieszczeń funkcji towarzyszących -  3,50m. 
Oświetlenie dzienne hali -  okna w ścianie pobocznej i szczytowej.

Budowana hala sportowa będzie miała przestrzeń boiskową 
z polami martwymi 45m x 24 m

Wielkość boiska podstawowego i trybuny składane umożliwią 
wykorzystanie hali na trzy mniejsze boiska treningowe do piłki 
siatkowej lub na inne zawody sportowe [ tenis, piłka nożna, 
piłka ręczna, koszykówka].

Trybuny składane [rozsuwane] z 300 miejscami siedzącymi. 

Budynek jest niepodpiwniczony, o zróżnicowanej wysokości. 
Hala g łówna -  jednokondygnacy jna ; część tow arzysząca: 
na parterze- szatnie i pomieszczenia socjalne; na piętrze -  
pomieszczenia klas szkolnych.

W części wejściowej -  holi wejściowy z wiatrołapem, dyżurką por
tierni, szatnią, toaletami dla kibiców i pomieszczenia biurowe.

Na parterze zaprojektowano zespół szatni wraz z umywalniami; 
magazyn sprzętu sportowego, pokój trenerski i pokój sędziowski. 

Obiekt -  jest zw ięzłą form ą prostopadłościennych brył, wzbo
gaconych ortogonalnym  detalem pilastrów. Monotonię bryły 
g łównej w zbogacono przecięciem  hali św ie tlik iem  i śc ianą 
szklaną w osi wejścia głównego. Wejścia i wyjścia z hali zosta
ły pozbawione barier architektonicznych dla osób n iepełno
sprawnych.

W obrębie obiektu zaprojektowano dojścia do hali i zieleń de
koracyjną.



OD CZYTELNIKÓW

Wronki a środki 
z Unii Europejskiej
Jesteśm y jedną  z gmin która, ja k  mi 
wiadomo, do tej pory nie zrobiła nic,aby 
sięgnąć po środki finansowe z Unii Eu
ropejskiej.

Rozmawiam na ten temat z kolegami z 
innych miast, czytam prasę i zastana
wiam się dlaczego inni są w tej materii 
tak daleko w przodzie, a my drepczemy 
w miejscu.

Wprawdzie władze miasta zapowiada
ją, że modernizacja i rozbudowa sieci ka
nalizacyjnej będzie oparta m.in. na środ
kach finansowych z Unii, ale odnoszę 
wrażenie, że brak jest u nas wiedzy, gdzie 
leżą pieniądze i jak się po nie schylić. 

Temat jest o tyle ważny, że od przyszłego 
roku będziemy, jako kraj, płacić do kasy EWG 

„ciężkie pieniądze" na składkę członkow
ską, a jednocześnie nie będziemy po
trafili skorzystać z proponowanych nam 
dotacji.

Dotyczy to oczywiście i naszej gminy. 

Hasło zdobyw ania  środków  fin a n so 
wych z Unii było używane w ostatniej 
kam panii w yborczej przez n iektórych 
kandydatów na radnych. I co? Od wybo
rów nowej Rady minęło już sporo cza
su. Odbyło się kila sesji. Czytam spra
wozdania z tych posiedzeń i nie doczyta
łem się, aby jakiekolwiek kroki w spra
wie zostały podjęte. Rada zajmuje się 
bieżącymi sprawami i to dobrze. Pod
kreśla się, że brak środków na różne

ważne dla gminy inwestycje, a nic nie sły
chać o tym, że podjęto konkretne działa
nia, aby skorzystać z możliwości zdoby
cia pieniędzy z Unii.

Wiadomo przecież, że od rozpoczęcia sta
rań o te środki do otrzymania funduszy 
wiedzie dość długa droga. Trzeba zatem 
było od razu, jeszcze w grudniu ubiegłe
go roku zacząć działać.

No, ale jeszcze nic straconego. 

Wiadomo, że Unia proponuje pomoc w 
określonych tematach. Są to tzw. "hasła- 
klucze” .

Jeżeli trafi się w odpowiednie hasło, dofinan
sowanie może być nawet stuprocentowe. 

Wiem, że oprócz standardowego hasła 
ochrony środowiska, jest jeszcze kilka 
innych płaszczyzn z pozycji których moż
na by było ubiegać się o dofinansowanie 
z Unii.

Proponuję przyjrzeć się dwom tematom: 

* Wronki, ze względu na swe położenie 
na skraju Puszczy Nadnoteckiej mogłyby 
w raz z k ilkom a sąs iedn im i „leśnym i" 
gm inam i starać się o wejście w skład 
„Ś w iatow ego rezerw atu b iosfery” . 
W skład takiego rezerwatu mogą wejść 
tylko te tereny, które ze względu na swoje 
szczególne walory przyrodnicze są waż
nym czynnikiem zachowania równowagi 
ekologicznej wielkich obszarów geogra
ficznych. O lbrzym i kom pleks Puszczy 
Nadnoteckiej jest w łaśnie takim obsza
rem mającym istotny wpływ na klimat ni
ziny środkowoeuropejskiej.

Oczywiście Wronki byłyby inicjatorem tego 
przedsięwzięcia. Może Wydział Ochrony 
Środow iska i Leśnictwa Urzędu W oje
wódzkiego już zają ł się tym zagadnie

niem, a my o tym nie wiemy? W każdym 
razie wg mnie ten temat należałoby drą
żyć, gdyż można otrzymać w ramach tego 
programu ogrom ne pieniądze na dofi
nansowanie szeregu inwestycji ekolo
gicznych w różnych sektorach gospodar
ki. Przykładem tego działania jest w ła
śnie kompleks Borów Tucholskich gdzie 
9 gmin jednego z powiatów wejdzie już 
we wrześniu w skład światowego rezer
watu biosfery. Program ten nie ograni
cza rozwoju przemysłowego regionu. Po
maga natomiast finansowo spełnić wa
runki postawione przy tworzeniu tego re
zerwatu biosfery.

* Innym .nowym unijnym programem wy
korzystującym otaczającą nas przyrodę 
jest program o nazwie „Natura 2000”. 
Tutaj też istnieją realne możliwości dla 
naszej gm iny skorzystania z unijnych 
środków.

Z istniejących programów /SAPARD.PHA- 
RE itp./ też można korzystać, jednak nie 
wszystkie wnioski są priorytetowo trak
towane.

Proponowane wyżej dwa pierwsze te
maty, tzn. "Światowy rezerwat biosfe
ry” i „Natura 2000” wymagają dość dłu
giego przygotowania, ale wg specjali
stów gra jest warta zachodu.

Potrzeb we Wronkach i w gminie w dzie
dzinie szeroko pojętej infrastruktury jest 
bez liku.

Z na jąc m izerię  fin a n so w ą  kra jow ego 
i miejsko-gminnego budżetu bez niekon
wencjonalnych i perspektywicznych dzia
łań trudno będzie sobie poradzić.

Krzysztof Marszałł

Zwracam się uprzej
mie z zapytaniem :
kiedy będzie uprzątnięta ul. Mickiewicza? 

Od listopada ubiegłego roku nikt nie w i
dział tutaj sprzątaczki. Od krawężnika na 
jezdni zalega warstwa piasku szeroko
ści 1 metra. Mieszkam na Borku, jestem 
osobą starszą i często na targ jeżdżę 
rowerem. Ostatnio jednak boję się jeź
dzić, bo przy krawężniku nie da się je 
chać przez piach. A dalej od krawężnika 
jeżdżą samochody, których kierowcy nie 
bardzo zwracają uwagę na rowerzystkę. 
W iadomo, ruch tutaj jest bardzo duży. 
Chodniki też nie są zamiecione od zi
mowej posypki, nie mówiąc już o innych 
śmieciach przy tejże ulicy. Szkoda, że nie 
sprzątają ci poprzedni, którzy naprawdę 
dbali o czystość naszego miasta. Spraw-

99 ----------------------

dza się jednak przysłowie, że „najlepsze 
maszyny to są grabie i miotła Maryny".

D ruga nie m nie j bu lw ersu jąca  sprawa 
to jest sprawa chodnika koło miejskich 
szaletów. Można sobie tam nogi powy
kręcać na tych nierównościach. Przecież 
z tego m iejsca korzysta ją  różni ludzie 
szczególnie przejezdni. Jest to więc wizy
tówka naszego miasta. Kto z nich powie, 
że W ronki to ładne i zadbane miasto? 
Daje więc te 2 sprawy burm istrzowi K. 
M ichalakowi i radnym naszego miasta 
pod rozwagę, z nadzieją, że w krótkim 
czasie się to zmieni. Proszę o odpowiedź 
na łamach naszej Gazety- kiedy?

Z poważaniem - Czytelniczka

(moje nazwisko tylko do wiadomości 
redakcji)

To właśnie takie schody prowadzą 
do tego chodnika. O ile mnie pamięć 

nie myli, to już w poprzedniej 
kadencji zadanie to było wpisane w 

plan do wykonania G.K.

i i r/wt 1 'I



Dni Kultury Chrześcijańskiej 
we Wronkach

zespoły 
flażoletowe 

i zespól

Już w niedzielę można było 
oglądać obrazy Witolda 

Koniecznego na wystawie 
w sali św. Franciszka; 
po południu wystąpili: 
Pro Musica Antiqua 
i zespoły flażoletowe

z Chojna i Nowej Wsi przy 
akompaniamencie zespołu 
(czyt. wewnątrz numeru) Pro Musica AntiguaMagda ożywiła publiczność

»
• •Ar,

iJ

Polskie Stowarzyszenie Diabetyków Koło we 
Wronkach

podsum ow ało sw oją 
pierwszą kadencję.

O walnym zebraniu czytaj 
wewnątrz numeru



Ostatnio otrzymaliśmy 
kilkanaście zdjęć pokazują

cych urok wronieckiego
Placu Wolności, czyli 

popularnych przedwojen
nych Plantów. Oprócz 
fontanny, piaskownic, 
zadbanych krzewów i 

ławeczek na Plantach rosła 
zwyczajnie trawa i pasiono 

...kozy.
To zdjęcie przyniosła pani 

Alfreda Kopras 
(na zdjęciu z kozą), wyko
nane zostało przed domem 

państwa Koprasów

Konie chyba w każdym budzą pozytywne emocje, 
a we Wronkach jest spora grupa ich wielbicieli. 
Zapraszam do przeczytania (wewnątrz numeru) 

artykiułu o koniach.

larze
obrado

wali
Zarząd wronieckiego Koła Pszczelarzy: od lewej siedzą: Józef Waszyński 
- sekretarz, Zygmunt Mnichowski - prezes Rejonowego Związku Pszczelarzy 
w Pile z siedzibą w Chodzieży, (stoi) Edmund Dymek -prezes, Zygmunt 
Krzyżaniak - członek Zarządu, Ryszard Augustyniak - wiceprezes

Niedzielne zebranie zgromadziło 
kilkunastu członków wroneickie- 

go koła pszczelarzy. 
Sprawozdanie wewnątrz numeru

Młodzi poszukiwacze historii .... z najbardziej „hito-
rycznej” szkoły wroniec- 

kiej - SP-2 tym razem 
pod okiem wychowaw
czyni Jolanty Chmurak 
poszukiwali w Muzeum 
Regionalnym we Wron
kach śladów sławnych 

wronieckich rodów.
I znaleźli je. Najwięcej 
pamiątek związanych 

jest z rodzinami państwa 
Sroczyńskich, Grupiń- 
skich, Stryczyńskich....

WYPOŻYCZALNIA SPRZĘTU<  
REHAE ■ ITACYJ iCD UL.RYBAKI.11.

Wypożyczalnia sprzętu 
rehabilitacyjnego

” w Czarnkowie służy 
także mieszkańcom

U sąsiadów 
za miedzą...



Pierwszy Dzień Wiosny we Wronkach
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D zień  Europejsk1 
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- S ' i do *ez (śm iechul 
m nóstw o radości 

przebierańców i wspaniałych 
innych pomysłów. Aż żal byk 
opuszczać salę, jednak obc 
w iązki wzywały. Każda pi3 
cówka oświatowa w tym dni® 
miała jakieś niekonwencjon^ 

ne zajęcia. Część z nich zapr° 
siła nas do siebie, innych śd 

galiśm y z ap3 
ratem  po mie 
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• f r *  I  na każde w3' I  zwanie. Ogólni® 
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Przedszkole -1

B arw ny korow ód sam ochodów  przygotow ali
uczniowie ki IV EA z Zespołu Szkół nr 2 (R. Firletć

Pani Jadw iga Kwapisz nigdy  
nie zapomina o wronieckim Kpie

Bieżnia rehabilitacyjna z pewnością 
się przyda - stwierdził zaproszony na 
tkanie burmistrz Michalak. Grzegor‘ 
ska docenił i podziwiał trud dzieci w ł° 

w przygotowanie uroczystości. 
Dekoracje wiosenne były przepiękne

Koło Pomocy Dzieciom Niepełnosprawnym pod 
czujnym  okiem pań Magdaleny Briks i Beaty 
Szczepskiej przygotowało program wiosenny.

lit EOROPUSKItJ 
I KROK...

rfROPRJSKIEJ

Gimnazjum
Polna

Gimnazjum 
Połna I

Przedszkole -2
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AKTUALNOŚCI DYŻURY REDAKCYJNE
wybory sołtysów

Sołtysi wybrani na zebra
niach wiejskich:

Jeśli macie Państwo coś, czym chcielibyście się pochwalić, 
co chcielibyście zganić, o coś zapytać lub po prostu przyjść

porozmawiać - zapraszamy!

W każdy wtorek i piątek w godz, 10.oo - 12.oo
w siedzibie TMZW ul. Szkona 2 (budynek muzeum - 1 piętro) 

dyżury pełnić będą członkowie TMZW.
Osobą odpowiedzialną jest pani Ela Kurczewska.

Nowa Wieś -  Edward Chytry
Marianowo -  Bogdan Grzybek
Popowo -  Jerzy Orzechowski
Wierzchocin -  Eugeniusz Rusin
Ćmachowo -  Janusz Szulc
Głuchowo -  Czesław Judek
Stróżki -  Antoni Hojan
Pakawie -  Marek Mikuła
Pożarowo -  Wacław Grzelak
Jasionna -  Agnieszka Jakobsze
Kłodzisko -  Jerzy Karbowiak
Obelzanki -  Marian Nowak
Rzecin -  Tadeusz Kowalski
Wróblewo -  Zbigniew Kaczmarek
Niezdrowo -  Krzysztof Kacz
marek
Stare Miasto -  Tadeusz Bierka 
Łubowo -  Eugeniusz Stańko 
Wart o sław -  Witold Waroś 
Samolęż -  Grzegorz Orzechowski 
Chojno Wieś -  Edmund Piasek 
Chojna Błota -  Jarosław Mi
kołajczak
Chojno Młyn -  Paweł Kahl
W6wsiach wybrano ncwych sołtysów.

W Y C IE C ZK A  DO P O ZN A N IA
W sobotę 12 kwietnia wyjeżdżamy do Poznania. 

Wyjazd jest nieodpłatny. Należy się zgłosić wcześniej telefo
nicznie. Zapraszamy członków i sympatyków TMZW!

W programie:
* zwiedzanie Starego Rynku (z przewodniczką Magdą Zielińską)
* wizyta w Auli Uniwersyteckiej UAM u dyr. St. Wachowiaka
* odwiedzenie kampusu na Morasku - nowoczesnej bazy studenckiej

S P O T K A N IE  "
Członków i kandydatów na członków 

sekcji historycznej TMZW  
odbędzie się 28 marca 2003 r. w piątek 

o godz. 18.oo w Sali Rycerskiej 
Muzeum Regionalnego.

W programie omówienie planu pracy.
Zapraszam. Przewodniczący 

\ ___________________________________ /

WYSTAWA PRAC 
„FIDLA”

Wszystkich, którzy są 
w posiadaniu jakichkolwiek prac 

Tadeusza Kwaśniewskiego 
proszę o kontakt: tek: 254 15 54 

lub 0 - 609 209 379 
(ewentualnie z muzeum)

S P O T K A N IE
Członków i kandydatów na członków 

sekcji kulturalnej TMZW  
odbędzie się 28 marca 2003 r. w piątek 

o godz. 18.oo w Sali Rycerskiej 
Muzeum Regionalnego.

W programie omówienie planu pracy.
Zapraszam Przewodnicząca

L  ___________________________ J

TELEFONY 
Kontaktowe 
Redakcji WS

0- 501 467 452 - Grażyna K.
254 01 36 - TMZW 
254 01 33 - muzeum 
254 16 16 - reklamy

Czy zdążymy?
Zbił̂ arn/  S|ę do kolejnych uroczystyc
ng ' dów Dni Wronek przypadającyc 
mało°C2^ tek maj a - Czasu jest bardzi 
sto ' . Zaledwie miesiąc, a nasze mis 

■ niestety, nie prezentuje się schluć

nie. Tym bardziej jest to ważne, gdyż spo
dz iew am y zaproszonych  gości: mera 
miasta Plerin oraz wielu gości z Polski. 

Wszyscy zapewne pragniemy pokazać się 
z jak najlepszej strony, w  myśl starego 
powiedzenia „jak cię widzą, tak cię piszą” .

/ Vowie

W ostatnich dniach marca

urodziny
obchodzą nasi Członkowie:

Roman Pomianowski (27) 

Lucyna Andrejczuk (29)
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w ronieckie
sprawy •

Weź Wronieckie Sprawy 
w swoje ręce!

Nie podoba Ci się nasz tygodnik? Sądzisz, że łatwo zdobyć 
aktualne tematy? Wydaje Ci się, że zrobisz to lepiej? 

Świetnie! Przyjdź do siedziby wydawcy - 
TMZW (adres w stopce redakcyjnej)

Każdy może zostać korespondentem lokalnej gazety, 
każdy, kto nie liczy na zarobek.

Wszystkich z zacięciem reporterskim zapraszamy 
do współpracy. Tematy leżą na ulicy...

Z serdecznymi życzeniami dedykuje
my Im myśl Aleksandra Kumora: 
„Życie musi nas podszczypywać, 

abyśmy nie zapomnieli, 

że istnie jem y”

Zarząd TM ZW
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Dnia 15 marca br. odbyło się walne zgro
m adzenie  cz łonków  Cechu R zem iosł 
Różnych.

W  dn.15-03-2003r. miało miejsce walne 
zgromadzenie członków wronieckiej or
ganizacji rzemieślniczej. Przybyłych go-

<  - >

Cechowe
nowiny

X ____________________________________ J  J

ści powitał serdecznie z poczęstunkiem 
Starszy Cechu kol. Kazimierz Gaca.

Na wstępie przyjęto regulamin i porzą
dek obrad oraz powołano dwie komisje 
pomocne w realizacji zadań zgromadze
nia, w skład których powołano; do komi
sji skrutacyjnej: A. Spychałę i N. Skubi- 
szyńską, do komisji wnioskowej: K.Kaź- 
mierczak i A.Błajeta .

Odczytano i przedyskutowano protokoły 
z poprzedniego walnego zgromadzenia,

n a s tę p n ie  za p o zn a n o  p rzyb y łych  
ze sprawozdaniami z działalności zarzą
du, komisji rewizyjnej i sądu cechowego. 

W wyniku głosowania udzielono abso
lutorium zarządowi cechu i przyjęto bi-

Starszy Cechu 
Kazimierz Gaca

lans za rok 2002 oraz zatwierdzony zo
stał plan finansowy na 2003r.

Na posiedzeniu zajmowano się omawia
niem remontu i adaptacji budynku cechu, 
rem on tem  e le w a c ji i za c ie śn ie n ie m  
współpracy z cechami z sąsiedztwa. 

W ysokość składek nie uległa zm ianie. 
W gestii zarządu pozostawiono skreśla
nie z listy członków osób nie płacących 
składek przez dłużej niż trzy miesiące, t.j. 
traktowanie zgodnie ze statutem. 

S ta rszym  C echu w ybrano  ponow n ie  
Kazimierza Gacę. Do zarządu powo
łano na Podstarszego Cechu Mariana 
Nawrota, a na członków zarządu wybrano:

L. Matysiaka, R. Nawrota, M.Wrembla,
M. H ejnow icza, A. Nawrota .

Komisję Rewizyjną reprezentują: P.Frank 
i A.Błajet, a Sąd Koleżeński zdominowa
ły panie K.Każmierczak i N.Skubiszyńska. 

Cech jest czynny od wtorku do piątku 
w godz. 10.00 -12 .00  przy ul.Krętej 9. 

Telefon i fax do cechu bez zmian 254-12-20

Informacja prasowa 
Biuro Cechu

Topienie Marzanny- obrzęd ludowy i zabawa
Zwyczaj topienia Marzanny sięga daw
nych czasów. Pisano, że bogini Marzan
na była niegdyś czczona na ziemiach, 
gdzie mieszkały plemiona słowiańskie. 
Czego była boginią? Są różne teorie, u

Rzymian była ona patronką ziemi, pło
dów, urodzajów lecz uczeni sądzą, że 
Marzanna to był symbol zimy, bogini zła i 
śmierci, która całą przyrodę: ziemię, rze
ki, drzewa, krzewy skuwa srogim lodem. 
Ludzie tęskniąc do ciepła, chcąc się słoń
cem cieszyć, przyjście wiosny jak mogli 
pragnęli przyspieszyć. Gdy więc ziemia 
tajała, gdy spływały lody, srogą zimą-

Marzannę wrzucali do wody. Stąd w ła
śnie bierze swój początek zwyczaj topie
nia Marzanny.

Począwszy od XX wieku, zwyczaj ten stop
niowo zmienił się w zabawę, w której bio- 

rą udział przede wszystkim dzieci i 
m łodzież. W spółcześnie łączym y 
go z początkiem  ka lendarzow ej 
wiosny.

Obrzęd topienia lub palenia Ma
rzanny- zimy nawet teraz, kiedy jest 
to zabawa, obłożony jest pewnymi 
regułami postępowania.

Toteż zgodnie ze zwyczajem dzieci 
z Przedszkola nr 2 do powitania 
W iosny przygotowywały się dużo 
wcześniej. Pracy było sporo. Dzie
ci z energią podejmowały wszyst
kie dzia łania. Rodziców również 
zaangażowaliśmy, prosząc o przy
go tow an ie  dla dz iec i barw nych 
strojów na powitanie Wiosny. 

W iosenny korowód przemaszerował uli
cami miasta z chorągiewkami, grzechot
kami, transparentami i śpiewem szuka
jąc  wiosenki.

Kolejnym punktem były zabawy w ogro
dzie przedszkolnym.

Wreszcie nadszedł moment pożegnania 
zimy. Dzieci śpiewając piosenkę: „Zgiń

przepadnij zimo i nie wracaj do nas, na 
przybycie w iosny w znosim y ramiona", 
pożegnały Marzannę, która została spa
lona. Następnie do koła dzieci zaprosiły 
W iosnę, śpiewając: „A teraz, gdy zima 
poszła już daleko, zatańcz z nami przed
szkolakam i w iosenko” .

Zm arznięci, ale radośni w róciliśm y do 
przedszkola, gdzie czekał na nas ciepły 
poczęstunek.

Małgorzata Pieprzyk
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MIŚ-UNIA Dzień w łoski w Z S nr 1

2 lo9o „Polska w Unii Europejskiej" i na-
P|sem „Kocham W ielkopolskę”, to je d 
na z 2000 maskotek będących nagroda
mi dla laureatów konkursów o tematyce 
unijnej. Spotkania, konkursy oraz wysta- 
wy są częścią kampanii informacyjnej o 

nii Europejskiej, którą prowadzi W iel
kopolski Urząd Wojewódzki. Nagrodami 

ędąrównież książki, których fundatorem
są wielkopolskie wydawnictwa.
Do końca miesiąca uczniowie wielkopol- 
s ich szkół mogą wziąć udział w konkur- 
S,le Unia Kolorów” organizowanym przez

o jew odę W ie lk o p o ls k ie g o . C e lem  
onkursu jest zainteresowanie młodzie-

2y zwyczajami i warunkami życia w róż
nych krajach naszego kontynentu oraz 
westiami integracji Polski z Unią Euro- 
eJską. K onkurs p row adzony je s t w 
Woch ka tegoriach: p lastyczne j oraz

^2|ennikarskiej. Prace plastyczne, a tak- 
br egzemplarze gazetek szkolnych z pu- 
D(L ^Cj am ' °  Um*’ należy nadsyłać do 
k0 7 ^  kw'etn'a 2003 r. na adres: Wiel- 
I Urząd Wojewódzki, al. Niepod- 
ski SC' 1^ 1 8 , 61-713 Poznań, z dopi- 
Skleni “Unia kolorów".

naC2e9°łowe informacje można znaleźć 
str°nach internetowych

^ ^ ■Poznan.uw.gov.pl

W związku z coraz intensyw
niejszymi przygotowaniami do 
członkostwa Polski w  Unii Eu
ropejskiej odbywa się wiele ini
cjatyw mających na celu przy
b liż e n ie  sam e j U n ii o raz  
państw do niej już należących. 
Młodzież Zespołu Szkół nr 1 we 
Wronkach 13.03.2003 r. zain
augurowała obchody Dni Eu
ropy, przygotowując na począ
tek Dzień Włoski.

Uroczystości rozpoczęto ape
lem, na którym odegrano hym
ny Unii Europejskiej i Republi
ki Włoskiej.

O fic ja lnego otw arc ia  im prez 
dokonał dyr. Zenon Zachciał.

Pierwszą z nich był mecz piłki nożnej, w 
którym na płycie szkolnego boiska spo
tkały się dwie „włoskie” drużyny: LAZIO 
RZYM i AS ROMA. Skład obu drużyn two
rzyli uczniowie I klas gimnazjum (AS 
ROMA: M. Tafelski, M. Młynarczyk, B. 
Dorna, Ł. Hejnowicz, G. Czerwiński, M. 
Stachowiak; LAZIO RZYM: J. Kadziński, 
R. Kokociński, M. Łaz, R. Banachowicz, 
Ł. Konieczny, T. Napierała.)

Mecz sędziował nauczyciel wychowania 
fizycznego p. R. Prajs, a w rolę komen
tatora w cie lił się p. M.
Śliwa, który wraz z licz
nymi kibicami zagrzewał 
zawodników do gry. Po 
wyrównanym pojedynku 
mecz wygrała i puchar 
odebrała drużyna LAZIO 
RZYM.

Zwycięzcom gratulujemy.

N ie w ą tp liw ą  a tra k c ją  
dla wszystkich była de
gustacja pizzy. Tą  trady
cy jn ą  w łoską  po traw ą  
posilić można było się 
d z ię k i f in a n so w e m u  
w sp a rc iu  S am orządu  
Uczniowskiego i przede wszystkim Rady 
Rodziców, której za tę pomoc składamy 
szczególne podziękowania.

Po sportowych i kulinarnych atrakcjach 
przyszedł czas na w łoską kulturę. W sali 
nr 7 zorganizowano w ystaw ę je j po
święconą. Od progu witały nas urocze, 
„starożytne rzymianki”, na co dzień uczen
nice klasy I c LO. Ekspozycję tworzyły róż
ne eksponaty: zdjęcia, albumy, reproduk
cje dzieł Leonarda da Vinci i Michała Anio
ła, mapy, karnawałowe maski itp. Dzię
kujemy wszystkim tym, którzy przyczynili 
się do zorganizowania tej wystawy.

Następne spotkanie z w łoską kulturą, 
h is to rią  i geogra fią  m iało m iejsce we 
wronieckim kinie, gdzie o godz. 12.00 p. 
dyr. Grażyna Gromadzińska- Kopras i 
opiekun Samorządu Szkolnego p. M. Śli
wa pow itali klasy gimnazjum , których 
przedstawiciele wzięli udział w konkur
sie wiedzy o Włoszech. Wysiłki drużyn 
oceniała komisja w składzie: A. Turow
ska -  przewodnicząca, A. R ajniger -  
nauczycielka historii, E. Mrowińska -  
przewodnicząca Klubu Europejskiego, 
M. Czekalska -  przewodnicząca Samo
rządu Szkolnego

Prowadzenie spotkania powierzono N. 
Skrzypczak i B. Owczarzakowi.

I miejsce i puchar zdobyła reprezenta
cja klasy I f  w składzie: N. Tarnowska, K. 
Mataj, D. Vowi.e.

Konkursowe trudy uatrakcyjn ił zespół 
taneczny LATINO (uczennice klasy I f: D. 
Durma, A. Rakuć, K. Baksalara, A. Le
wandowska, M. Kobiela), a w łoską mu
zykę i poezję zaprezentowali zebranym 
M. Wylęgała, K. Hały i M. Kotecki. 

Kolejną okazją do spotkania się z muzy
ką i poezją w łoską była wieczornica przy
gotowana przez p. M. Śliwę, prezentująca 
przy nastrojowej muzyce poezję włoską.

Zwycięzcy
konkursu

Ta impreza zakończyła Dzień Włoski. Po
zostały miłe wspomnienia i żal, że to, co 
przyjemne, tak krótko trwa.

Na zakończenie należy wspomnieć, iż nad 
całością zorganizowania wyżej wym ie
nionych imprez czuwał Klub Europejski 
działający w szkole na Leśnej wraz ze 
swoim opiekunem p. Marianem Śliwą. 

Warto podkreślić i docenić w ielkie za
angażowanie młodzieży, która w miły i 
atrakcyjny sposób przybliżyła jeden z kra
jów  Unii Europejskiej.

Agnieszka Turowska
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Walne ogródków
23 marca 2003 roku odbyło się walne zebranie członków ogrodów działkowych im. Bro
niewskiego. W skład ogrodów wchodzą 54 działki. Na zebranie przybyło 32 członków, 
którzy jednogłośnie udzielili absolutorium zarządowi z prezesem Francuzikiem na czele. 
W trakcie zebrania podjęto uchwałę dotyczącą organizacji uroczystych obchodów 50 
-lecia POD im. W. Broniewskiego. Przewidywany termin uroczystości to czerwiec br. 
Szerzej na temat w najbliższych numerach WS.

I.V.

W grodzie Halszki
Uczeń już od najmłodszych lat powinien 
poznać swoje najbliższe otoczenie, jego 
walory przyrodnicze i kulturowe.

Jednym ze sposobów poznania swoje
go najbliższego środowiska są  wyciecz
ki dydaktyczno-krajoznawcze.

Celem naszej wycieczki, zorganizowanej 
w wyjątkowy dzień - Dzień Wagarowicza 
było zapoznanie się z najważniejszymi 
zabytkami architektury Szamotuł oraz hi
storią miasta i regionu.

Wycieczkę rozpoczęliśmy od XVI - wiecz
nego zespołu zam kow ego, będącego 
pozostałością po Górkach - bardzo zna
czącym w ielkopolskim  rodzie magnac
kim. W 1990r. otarto tu Muzeum-Zamek 
Górków. W głównym budynku muzeum- 
dawnym zamku- prezentowane są wnę
trza siedziby magnackiej: wysokiej klasy 
meble, przedmioty dekoracyjne i codzien
nego użytku, dywany, tkaniny, porcelana 
chińska i zachodnioeuropejska, rzeźby, 
obrazy i zegary.

W sali gotyckiej szamotulskie muzeum 
prezentuje duży zbiór ikon rosyjskich. Jest 
to jedna z największychkolekcji tego typu 
w Polsce -  ponad 1200 ikon drewnia
nych i metalowych krzyży.

Pozostałością dawnego systemu obron
nego zamku jes t późnogotycka w ieża 
m ieszkalna-Baszta Halszki zwana też 
W ieżą Czarnej Księżniczki. Dzieje Halsz
ki, wplecione w historię Szamotuł, prze
kazali potom nym  naoczni św iadkow ie 
młodej ofiary egoizmu matki i kombina
cji posagow ej panów  litew skich , po l

skich i ruskich oraz późniejsi pisarze. 
W edług podania w latach 1559-1573 
Halszka (księżniczka Elżbieta Ostrogska) 
była w ięziona w baszcie przez swego 
męża Łukasza III Górkę. Ekspozycja w 
Baszcie Halszki poświęcona była histo
rii Szamotuł i regionu od czasów prasło
w iańskich do współczesności.

Kolejnym punktem wycieczki była kole
giata- najstarszy i najcenniejszy zabytek 
architektoniczny w grodzie Halszki. Sta
nowi on jeden z najbardziej monumen
talnych, gotyckich zabytków architektury 
sakralnej w  Wielkopolsce. W ołtarzu, w 
południowej nawie kościoła , znajduje 
się wizerunek Matki Bożej z Dzieciątkiem, 
otoczony szczególną czcią. Jest to ikona 
Matki Bożej Kazańskiej, pochodząca z 
pierwszej połowy XVII w.
Ciekawe są dzieje tej ikony. Według tra
dycji, przed tym obrazem miał się modlić 
król Jan III Sobieski podczas mszy odpra
wianej na Kahlenbergu przed bitwą z Tur
kami pod Wiedniem w 1683roku. Żywy 
kult Matki Bożej Pocieszenia doprowadził 
do koronacji cudownego obrazu. Aktu 
koronacji dokonał 20 września 1970r. pry
mas Polski kardynał Stefan Wyszyński. 

Zwiedzanie kolegiaty było ostatnim punk
tem naszej wycieczki. Żywa reakcja dzie

ci, emocje, które ujawniały podczas zwie
dzania obiektów i wysłuchiwania opowie
ści przewodnika świadczą o tym, że re
alizacja treści ścieżek regionalnych po
winna odbywać się jak najczęściej poza 
salami lekcyjnymi.

Lidia Grzebyta

Warto
wiedzieć...

Mieszkańcy Grecji i innych krajów Base
nu Morza Śródziemnego wyróżniają się 
d łu g o w ie c z n o ś c ią  w p o ró w n a n iu  
z mieszkańcami innych, także bardziej 
rozwiniętych krajów.

Przyczynę tego zdumiewającego zjawi
ska upatruje się w tradycyjnej diecie śród
ziemnomorskiej. Zamieszczona poniżej 
P iram ida Zdrow ia charakte ryzu je  się 
wysokim spożyciem pokarmów pocho
dzenia roślinnego oraz umiarkowanym 
spożyciem tłuszczów zwierzęcych. Naj
odpowiedniejsze dla organizmu tłuszcze 
to przede wszystkim oleje (tłuszcze ro
ślinne). Zaw ierają one Niezbędne Nie
nasycone Kwasy Tłuszczowe (NNKT). 
Wysokie spożycie warzyw i owoców oraz 
bogatych w błonnik pełnoziarnistych pro
duktów zbożowych, chroni przed zacho
rowaniem na choroby cywilizacyjne, m.in. 
układu krążenia i niektóre nowotwory. 
Warto zatem wprowadzić na nasz stół 
elementy diety śródziemnomorskiej.

Piramida Zdrowia, 
czyli

co i jak często jeść?

* kilka razy w m iesiącu (lub częście j 
w mniejszych ilościach): mięso czerwone;

* kilka razy w tygodniu: słodycze, jaja, 
drób, ryby;

* codziennie: ser i jogurty, olej roślinny, 
owoce, warzywa, fasola i inne rośliny 
strączkowe, orzechy, chleb, makaron, 
kasze i inne produkty zbożowe, ryż, ziem
niaki,

* konieczny również codzienny wysiłek 
fizyczny.

Recepta
na długowieczność

1. Nie pal.

2. Alkohol pij bardzo umiarkowanie.

3. Dieta zbliżona do śródziemnomorskiej.

4. Pięć razy dziennie św ieże warzywa 
i owoce.

5. Uprawiaj sport i pamiętaj o rekreacji.

6. Panuj nad stresami.

Autor

prof. d r hab. mad. Witold Zatoński



Miód działa ja k  lekarstwo w wielu scho
rzeniach, układu oddechowego, krw io
nośnego i innych.

W d o le g liw o ś c ia c h  u k ła d u
o d d e c h o w e g o

spożycie miodu jest zalecane wg nastę
pujących dawek: ______________

Diemowlęta 7g dzien
nie w dwóch dawkach 

dzieci od 4 do 7 lat 
10-40g d z ie n n ie  
w dwóch dawkach 

dorośli 40-60g dzien
nie w dwóch dawkach 

Profilaktycznie stosuje się - dol
ne, le czn iczo  - górne  dodane 
dawki.

* Plaster miodu zalecany jest na: 
katar sienny, zatoki okołonosowe; 
należy go żuć co godzinę przez 15 
minut.

* Można też w kubku przegotowa
nego mleka rozpuścić łyżkę mio
du i odrobinę masła i wypić w ie
czorem . W skazan ia : ch rypka , 
Przeziębienie.
* Na chrypkę, przeziębienie, angi
nę pić 3 razy dziennie po 1 łyżecz
ce miodu rozprowadzonej w soku 
cytryny lub chrzanu w proporcji 1:1.
* Soki z czarnej porzeczki, maliny, 

czarnego bzu, rozcieńczone wodą 
w stosunku 1:1 i osłodzone mio
dem stosowane są na stany go
rączkowe, grypy anginy. 2-3 razy 
dziennie pić po 1 szklance.

‘  Utrzeć na drobnej tarce po 100g 
Cebuli i jabłek dodać 300g m io
du. Dobrze wymieszać. W skaza
na: zapalenie gardła. Stosować 
3 razy dziennie po łyżeczce.

jednej szklanki herbaty lipo- 
Wei dodać 2 łyżeczki soku z cytry- 
nV' 1 plasterek cytryny 2 łyżeczki
miodu i 4 zm ielone ziarenka pieprzu. 
Wskazania: p rzezięb ien ie  i zapalen ie  
9órnych dróg oddechowych. Stosować: 
^ P ić  1-2 szklanki i położyć się do łóżka.

Dwie łyżeczki pokruszonego podbiału 
2a|ewamy 1 szklanką wrzątku i pozosta- 
W|amy 5 minut do naparzenia. Słodzimy 

b e c z k ą  miodu. Wskazania: przewle- 
łe zapa len ie  osk rze li, astm a. P ić 2 

S2k|anki dziennie.

Miód w chorobach serca i naczyń 

krwionośnych
j ^ S2klar|ki naparu sporządzonego z 1

1 owocu głogu i pół I wody dodać 20g 
rQ'° du ł 1 łyżkę stołową). Wskazania: cho- 

a nadciśnieniowa, os łab ien ie  m ię-

śnia sercow ego. P ić pół szk lanki 3x 
dziennie.

Napar z 1 łyżki owoców dzikiej róży po
zostawić pod przykryciem przez 15 mi
nut, przecedzić i dodać 1 łyżkę miodu.

Miód jak lekarstwo
Zdjęcie przedstawia pasiekę z pszczołami u p. Wojciecha 
Piątka -  kierownika szkoły podstawowej w Gaju Małym 

k. Szamotuł w 1933 r. Pan Piątek miał bardzo dobry 
miód, którym częstował nauczycielstwo z Wronek.

Wskazania: astma. W ypijać 1 szklankę 
dziennie.

Miód stosowany w chorobach 
przewodu pokarmowego

* Ssać kawałki sktystalizowanego mio
du. Wskazania: zapalenie błony śluzo
wej i grzybicy jamy ustnej, paradontoza. 
Ssać przez kilka minut 3x dziennie.

* Przygotować 50% roztwór wodny mio
du. Wskazania: pleśniawki u niemowląt 
i noworodków. Stosować: pędzlować 2- 

4x dziennie.

Miód w chorobach skóry, 
mięśni i stawów

Wziąć w równych ilościach /po 50g/ w ie
przowego smalcu /nie osolonego/ wo-

sku, kitu pszczelego i miodu. Wszystkie 
składniki w łożyć do emaliowanego na
czynia. Podgrzewać /do 80°C/ mieszać 
składniki drewnianą łyżką lub pałeczką. 
Zlać do słoika i przechowywać w chłod
nym miejscu. Wskazania: ropiejące wy

p ryski i ska leczen ia .
-------------------------  Stosować: w cierać 1-

2x dz ienn ie  w chore  
m ie jsce.

* Do 500g p łynnego  
m iodu  do d a ć  1Og 
dziegdziu brzozowego- 
w ym ieszać. W skaza 

nia: przewlekłe egzemy. S toso
wać: pod opatrunek z gazy. Lecze
nie trwa 2 tygodnie i po przerwie
powtarza się je 2-3 razy.

Miód w chorobach układu
moczowo- płciowego 

nerwowego i przemiany
materii

* Do pół litra odwaru z owoców dzi
kiej róży dodać 15g miodu. Wska
zania: choroby nerek. Stosować: 
popijać herbatkę w ciągu dnia. 

Miód pokrzywowy: Zamieszać 100 
ml soku ze świeżej pokrzywy ze
branej w maju przed kwitnieniem 
z 400g płynnego miodu. W ska
zania: wzmacniające, usprawnia
jące działanie gruczołów dokrew- 
nych, infekcje grzybowe, poprawa 
obrazu krwi. Stosować: jedną ły
żeczkę dziennie na czczo, dzie
ciom dla wzmocnienia 2x dzien
nie po łyżeczce.

* Do miodu pokrzywowego dodać 
rozdrobn ionych  liśc i pokrzyw y 
i orzecha włoskiego wymieszać. 
Wskazania: Prostata. Stosować: 
1-2 łyżeczki dziennie na czczo.

Propolis w schorzeniach 
układu oddechowego

* Grudkę propolisu żuć /ssać/ 3x dzien
nie przez pół godziny. Wskazania: zapa
lenie jam y ustnej, paradontoza, zapale
nie krtani, tchawicy i oskrzeli. Stosować: 
3x dziennie przez okres 1 tygodnia.

* Wziąć 15-20 kropli roztworu propolisu 
na łyżeczkę cukru i trzymać jak najdłużej 
w ustach. Wskazania: zaziębienia, angi
na. Stosować: 3x dziennie. Ostatni raz lek 
tuż przed spaniem.

* Do szklanki herbaty z rumianku dodać 
2 łyżki miodu, soku z pół cytryny i łyżeczkę 
tinktury propolisowej. Wskazania: przezię
bienie, grypa. Stosować: pić 3-4x dzien
nie po 1 szklance.

Życzymy zdrowiał
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MIESZKAŃCY 
ZAMOŚCIA 

ZAPROSZENI 
PRZEZ RADNYCH

Radni Rady Miasta i Gminy Wronki, Ro
muald Prajs, Wojciech Odrobny i Jacek 
Rosada zaprosili mieszkańców os. Za
mość na spotkanie do hotelu ,, OLIM- 
P IC ” . S p o tka n ie  o d b y ło  s ię  w dn iu  
20.03.2003 r. o godz:18°°. Udział wzięła 
także radna K. Tomczak.

Spotkanie poświęcone było omówieniu 
spraw związanych z funkcjonowaniem  
osiedla.

Otwarcia dokonał R. Prajs. Przedstawił, 
ja k ie  kw oty podatku będziem y płacić 
w tym roku i dlaczego w takich wysoko
ściach.

Z sali padły zapytania między innymi: dla
czego płacą podatek jak za działki bu
dowlane, a w księgach wieczystych są 
zapisane jako grunty rolne?, na co prze
znacza się pieniądze z podatków? Rad
ni R. Prajs i J. Rosada starali się na bie
żąco udzielać odpowiedzi. M ieszkańcy 
poruszyli sprawę estetyki i porządku na 
osiedlu Zamość.

J. Rosada poinformował zebranych, że 
nie będzie wysypiska w Bielawach, tylko 
planuje się wysypisko powiatowe w m 
.Dęborzyce k/Pniew. Mieszkańcy zgłasza
li szereg uwag dotyczących braku na
wierzchni utwardzonych na ulicach, bra
ku koszy na śmieci, zaproponowali wy
cięcie topoli przy ul. Myśliwskiej, stwa
rzających zagrożenie, ułożenie chodnika 
na wale, założenie siatki ochronnej przy 
boisku do kosza, wycięcie krzewów i wy
czyszczenie rowów przy ulicy Myśliwskiej. 
W  sprawie utwardzenia ulic, J. Rosada 
zaproponował, żeby m ieszkańcy sami 
w skazali ko le jność u lic do wykonania 
nowej nawierzchni. W zgłaszanych pro
pozycjach każdy uważał, że ulica przy któ
rej m ieszka pow inna być utwardzana 
w pierwszej kolejności.

Następnie zabrała głos Radna K. Tom
czak, wskazując na radnego J.Rosadę , 
że w miesięczniku ,, Goniec Ziemi Wro-
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nieckiej” nie podał faktycznych długo
ści chodników [zawyżając je], propo
nowanych przez radną do wykonania 
przy ul. Leśnej w kie
runku C zarnkow a i 
odcinka od ronda do 
w jazdu  na poses ję  
budynków nauczyciel
skich przy internacie 
w kierunku Jasionny.
Radna zapyta ła  ze 
b ranych  m ie szka ń 
ców, czy p o p ie ra ją  
p ropozyc ję  budow y 
ch o d n ikó w  w tym  
roku z funduszy gmin
nych.

Mieszkańcy byli prze
ciwni takiej propozy
c ji, pon iew aż są  to 
drogi wojewódzkie i gmina nie powin
na ponosić kosztów ich budowy. 

Mieszkanka os. Zamość, która często 
załatwia sprawy w UM i G zgłosiła rad
nym, że przed Urzędem nie ma stoja
ka na rowery. Swój pojazd musi klu
czyć do jednego z masztów przed Ra
tuszem, za co może grozić jej mandat 
ze strony służb porządkowych. Radni 
postanowili rozwiązać ten problem.

R adny J. R osada  z a p ro p o n o w a ł 
m ieszkańcom , aby pow ołać S am o-' 
rząd Osiedlowy, który by społecznie 
w spó łpracow ał z radnym i na rzecz 
osiedla. Propozycja upadła, ponieważ 
nikt z obecnych nie wyraził chęci.

Radni uzgodnili, że R. Prajs zajmie się 
zagospodarowaniem placu pomiędzy 
ul. Topolową i Łąkową. Ewentualna 
prośba o pomoc do mieszkańców w 
realizacji zadania będzie ogłaszana 
poprzez ulotki.

Na spotkaniu frekwencja m ieszkań
ców była wysoka. Świadczy to o tym,

że spotkania takie są potrzebne. Mieszkań
cy są zainteresowani działaniem na rzecz 
swojego środowiska.

P rzy ję ta  form a spotkań bezpośredn ich  
z radnymi, pozwala na wyjaśnienie niektó
rych zagadnień bez pisania do urzędów czy 
prasy. Radni obecni na spotkaniu zobowią
zali się spotykać z mieszkańcami przynaj
mniej raz w roku.

Jan Kwaśny

P.S.
Zapewne wniosek czy też może postulat 
radnego (obecnie z Zamościa) R osadyjest 

ważny i godny uwagi. Wronki można po
dzielić na szereg okręgów -  dzielnic usta
nawiając dla nich rady dzielnicowe według 
bardzo prostego schematu. Takie wybra
ne rady w niebywały sposób mogą wspo
móc samorząd lokalny w działaniach po
dobnie ja k  ma to m iejsce w odniesieniu  
do sołectw. Radny Rosada wyszedł zapew  
ne naprzeciw  długoletnim  oczekiwaniom  

m ieszkańców Wronek.
/. Vowie
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SOŁTYS
Eugeniusz

Rusin

SPRAWOZDANIE 
Z DZIAŁALNOŚCI 

SOŁTYSA 
I RADY SOŁECKIEJ 

WIERZCHOCINA 
za rok 2002

Wieś W ierzchocin zamieszkuje 54 po
datników rolników, rencistów i robotni
ków. Ponad 10 podatników opłaca po
datki do naszej gminy z miejsca swego 
zamieszkania.
Do głosowania w wyborach na sołtysa i 
do Rady Sołeckiej uprawnionych jest 171 
°sób, a m inimalna ilość głosujących - 
20% to są 34 osoby.
Współpraca sołtysa i Rady Sołeckiej z 
Mieszkańcami układa się na od lat usta
lonym poziomie, co obrazuje zeszyt czy
nów społecznych.
W tym miejscu chciałbym podziękować 
tym osobom, na które zawsze można li- 
C2yć, które bezinteresownie biorą udział 
w Pracach na rzecz wsi, parafii i gminy.

uw agę z a s łu g u je  ba rdzo  dob ra  
w spółpraca so łtysa , Rady S o łeck ie j, 
Kółka Rolniczego i Koła Gospodyń W iej
skich, szczególnie wspólna organizacja 
lrnprez wiejskich, takich jak: zabawy kar
nawałowe, Dzień Kobiet, Dzień Matki, 
Dzień Dziecka, dożynki w ie jskie oraz 
°Pieka nad św ietlicą wiejską, którą Rada 
s °łecka powierzyła KGW.
W ubiegłym roku do W ierzchocina nale- 

a’°  wykonanie gm innego w ieńca do
żynkowego oraz parafia lnego w ieńca 
R ynkow ego na połączone dożynki Ar- 

c 'diecezjalne i Powiatowe. W ykonaw- 
Carni byli: Urszula Bzdręga, Barbara i Eu- 
9eniusz Rusin, Jerzy Konieczny, Anna i

aciej Szymczak, Zygmunt Świderski, 
. lina Zastróźna, Beata Gronowska, 
^'eksandra i Konrad Cabała.

ubiegłym roku mieszkańcy Wierzchocina 
śm'62 dni’ własnym sprzętem wywozili 
wie'60' 2 crnentarza ' probostwa w Biezdro- 
p  ’ .a byli to: Jerzy Konieczny, Eugeniusz 
?  ^ ln, Kazimierz Radzi, Włodzimierz Pa- 
Dan K ^ s z to f Gorączka, Czesław Proch, 

Usz Gotoś, Leszek Hoffman, Jerzy Puł-

SOŁECTWO WIERZCHOCIN
kownik, Henryk Barański, Stanisław Ławi- 
da.

W celu wyrównania terenu pod parkingi 
w oziliśm y żw ir na teren położony za 
świetlicą. Lista osób biorących udział w 
pracach znajduje się w zeszycie czynów 
społecznych. Na wniosek mieszkańców, 
których posesje bezpośrednio sąsiadu
ją  ze świetlicą w iejską wykonaliśmy od
c inek ogrodzen ia  oddz ie la jący  teren 
świetlicy od terenu prywatnego.

W tej kadencji Rada Sołecka zakupiła 
papę na p o k ryc ie  dachu  
świetlicy, wykonane przez fir
mę opłaconą przez UMiG.

P onad to  w yb u d o w a liśm y  
chłodnię o pow. 12 m sze
ściennych oraz odmalowali
śmy wnętrze św ietlicy oraz 
drzwi i okna zewnętrzne. W 
ubiegłym roku za pieniądze 
pochodzące z odpisów z po
datku ro lnego zakup iliśm y 
na w yposażen ie  św ie tlicy  
m eb le  ku ch e n n e , ro le ty  
okienne, 3 stoły. 100 zł wyko
rzystaliśmy na pokrycie części 
rachunków za dożynki w ie j
skie, 200 zł. przyznaliśmy miej
scowemu LZS, który za nie
spełna połowę tej sumy zaku
pił buty.

Rada S o łecka W ie rzchoc in  
zwróciła się do UMiG. Wronki 
o wydzielenie działki na boisko 
sportowe dla drużyny p iłkar
sk ie j SPARTA W ie rzchoc in . 
W skazaliśmy miejsce naszym 
zdaniem nadające się do tego 
celu, niestety otrzymaliśmy od
powiedź negatywną z przyczyn 
prawnych, co nie przekreśla de
finitywnie tej sprawy. Należy za
proponować nową lokalizację.

Nadal nie jest dokończona telefo
nizacja wsi. Jako przyczynę takie
go stanu rzeczy podaje się trudno
ści finansowe wykonawców tej inwe
stycji. Podczas minionej kadencji za
kończono zakładanie oświetlenia po
zostałej części wsi. Była też utwardzana 
droga Wierzchocin- Bielejewo, jednak 
problem ten powraca co roku po wio
sennych roztopach. Wynajmowaliśmy 
świetlicę wiejską na różnego typu im
prezy okolicznościowe (wesela, komu
nie, stypy), co pozwalało nam uzyskiwać 
fundusze na utrzymanie obiektu świetli
cy wiejskiej, opłaty energetyczne w małej 
świetlicy, a także częściowe pokrycie kosz
tów organizowanych imprez.
Obecnie gromadzimy środki na bu
dowę kotłowni i wymianę nieefektyw
nego i drogiego ogrzew ania e lek
trycznego.
Eugeniusz Rusin - SOŁYS
Sołectwo Wierzchocin, gmina Wronki

Rada Sołecka:
Jerzy Konieczny

i Lech Paluch

Komendant
W aroś

przestrzega!
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